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OB SEDMEM POSVETOVANJU O SODOBNEM ČEBELARSTVU
J 0 2 E  BREGAR

Posvet in  razstava sta za nami. Zdaj 
nam ostane, da to prireditev oceni
mo, ugotovimo njene pom anjkljivosti 
in njene oblike te r jo ustrezno dopol
nimo in izrazimo svoje želje te r p ri
čakovanja za naprej. V teku let se je 
prireditev razvijala, prerasla je svoje 
prvotne okvire in postala tako osred
nja akcija slovenskih čebelarjev. P re
rasla je najprej m eje republike in 
nato še državne meje. Za čebelarje je 
postala tako rekoč nepogrešljiva. Njen 
razvoj, namen in pomen so nareko
vali, da so jo letos organizirali neko
liko drugače. Vsekakor gre organi
zatorju vse priznanje, da jo je pre
stavil iz Polja pri Ljubljani, k jer je 
bila nekoliko preveč odm aknjena ši
rokemu krogu občinstva, na Gospo
darsko razstavišče v Ljubljani. Tako 
je postala dostopna najširšem u občin
stvu in pobliže so se lahko seznanili 
s čebelarstvom tudi tisti, ki se doslej 
za obisk takih razstav niso odločali.

Prireditev je  s svojo specifičnostjo 
našla svoj prostor ob vrtnarjih , cvet
ličarjih, gobarjih in  rejcih eksotičnih 
ptic. Izredno veliko število obiskoval
cev razstave dokazuje, da je bil nam en 
popolnoma dosežen. Čebelarji sami so 
se vseeno lahko še posebej srečali pri 
svojih razgovorih. Morda bi tu  lahko 
opozorili samo na nevarnosti, da bi 
razstava in posvetovanje v okviru 
predvsem rekreacijskih, »hobističnih« 
dejavnosti spodbujalo v obiskovalcih 
tudi takšno usm erjenost čebelarjenja. 
To je po svoji tradiciji in po današ
njem stanju največ dejavnost proste
ga časa, vendar ne popolnoma. Čebe
larstvo mora postati v naši zavesti in 
zavesti vseh predvsem km etijska pa
noga, ki prideluje dragoceno hrano, 
poživila in  zdravila. Tak pomen ji v 
zadnjih letih vse bolj tudi priznavajo 
in zato bi najbrž razstava strojev in 
naprav te r orodja in samo posveto-
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Predsednik ZCDS tov. Andrej Petelin 
je v uvodnem govoru nanizal najbolj 
pereče probleme čebelarstva pri nas

vanje tudi sodila v okvir kakšne km e
tijske prireditve. Prizadevanja za p ri
znanje pravega mesta čebelarstva v 
našem gospodarstvu bodo najbrž tudi 
tu  v prihodnosti uspešna. Kakorkoli 
že, razstava je  bila ustrezna in je  po

nujala dovolj gradiva starim  čebelar
jem  praktikom , velikim in malim, 
hkrati pa je bila dovolj a traktivna 
tudi za laike, ki si želijo le nekoliko 
pogledati za kulise naše dejavnosti in 
se seznaniti s sadovi naših prizade
vanj.

Tovariš Andrej Petelin, predsednik 
Zveze čebelarskih društev Slovenije 
je v svojem uvodnem govoru na po
svetu pojasnil nekaj utem eljitev za 
prestavitev razstave in posvetovanja. 
H krati je že tudi nakazal nadaljnji 
razvoj te prireditve in vsebino na
slednjega posvetovanja, k jer bi več 
govorili o selekciji čebel te r  o vzreji 
gospodarskih matic. Jasno je, da se 
tako posvetovanje zelo težko osredini 
samo na eno temo, ker se problem a
tika pojavlja hkrati na več področjih, 
prenesti težišče na ožje področje pa 
je  vsekakor prav in se z njim  večina 
čebelarjev strinja. Letos je  bilo težišče 
že drugič zapored na spoznavanju in 
obvladovanju čebeljih bolezni.

Med drugim  je naš tovariš predsed
nik Andrej Petelin dejal:

Iz program a dvodnevnega zasedanja 
je razvidno, da v vsebinski zasnovi 
ostajamo v okviru zadnjih posveto
vanj. K ljub tem u, da smo letos že 
drugič poudarili potrebo predvsem po

Komisija za 
tehnologijo, 

pašo in vzrejo je 
vodila 

posvetovanje 
drugi dan
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Čebelarji so si 
med odmori 

z zanimanjem 
ogledali 

čebelarsko 
razstavo

zdravstvenem  varstvu čebel, to ne iz
gublja pomena, ni nič manj aktualno 
in žgoče. Dogovoriti se moramo za 
enotno in uspešno akcijo naše organi
zacije in veterinarske službe pri zdrav
stvenem varstvu čebel, za ohranitev 
zdravih čebel, ki bodo sposobne pri
dobiti več medu in drugih pridelkov. 
Gre za uspešne in pravočasne varstve
ne ukrepe, ki ne bodo samemu sebi na
men. Gre za pravočasne prevoze če
bel na pasišča in čim večje izkorišča
nje naravnih virov. N ajti moramo sku
pen jezik za skupno akcijo čebelarjev 
in strokovnih služb. To ni povsod lah
ko, vendar moramo preseči trenutno 
stanje. Želimo, da strokovne službe 
smotrno opravijo svoje delo ne samo 
na papirju, am pak predvsem v praksi. 
K tem u spada tudi pravočasna oskrba 
z učinkovitimi in  za človeka te r  če
bele čim manj nevarnim i zdravili. P ri
čakujemo koristne predloge in pobu
de v tej smeri.

Posvetovanje je potekalo po progra
mu, ki so ga čebelarji lahko dobili 
dva dni prej. Škoda, da celotni pro
gram  ni bil do podrobnosti objavljen 
že v našem glasilu. Vsekakor se je 
moral organizator zavedati, da so si 
posvetovanja z leti pridobila precejšen 
ugled in postala za čebelarje izredno 
pomembna. Problem atika, ki so jo na

posvetu obravnavali, je v dobršni 
m eri večini čebelarjev že znana. Z 
varroozo smo se že vsi seznanili in si
v obvladovanju le-te že pridobili tudi 
najrazličnejše izkušnje. Začetne iz
kušnje smo si nabrali tudi že pri m ar
sikaterih drugih problemih, o katerih  
smo govorili na posvetovanju. To je 
organizatorja obvezovalo, da je  moral 
poskrbeti za ustrezno raven obravna
vanih tem. Predelane naloge študen
tov ali asistentov najbrž za m arsika
terega čebelarja ne bi bile zanimive. 
Skrb za ustrezno kvaliteto posredo
vanih tem  bo najbrž še naprej ostala 
ena od poglavitnih nalog organiza
torja.

Na tem  m estu ne bi govorili o po
sameznih temah, saj jih  bomo tako ali 
tako lahko v prihodnje srečali v na
šem glasilu. Če jih  ne bo, to najbrž 
pomeni, da njihovo ponovno pred
stavljanje javnosti ni dovolj opravič
ljivo. Lahko pa bi vsaj načelno ugo
tovili nekaj m nenj, ki so jih  v različ
nih razgovorih posredovali čebelarji.

Precej smo slišali o boleznih čebel. 
Posebno v razpravi se je pokazalo, da 
so čebelarji ta trenutek  v obvladova
n ju  bolezni nekako optimisti. S pri
dobljenimi izkušnjam i bodo najbrž 
tudi še naprej uspešno čebelarili.

Ob oblikovanju pričujočega m nenja 
sem prosil organizatorja, ali bi lahko
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Posvetovanja se vsako leto zelo rad 
udeleži tudi dr. Husnija Cerimagič iz 

Sarajeva

še enkrat prebral referate. Organiza
to r se je zelo potrudil, a mu kljub te
m u iz različnih vzrokov ni uspelo dobi
ti na vpogled n iti polovice referatov. 
Vsekakor jih bo uredništvo Sloven
skega čebelarja vsaj večino prej ali

"V';.,;,::

Na letošnjem posvetovanju je sodeloval 
tudi predstavnik podjetja Ciba Geigy iz 
Švice (desno) in čebelarje seznanil z zdra

vili za zdravljenje varrooze

slej dobilo, bil pa sem prepričan, da 
so referenti svoje referate oddali v 
pismeni obliki že prej. Posvetovanje, 
ki si je  pridobilo tudi že nekatere zna
čilnosti kongresa, vsekakor ne more 
brez ustrezne dokumentacije, saj to 
tudi na nek način prispeva k resnosti 
in  kvaliteti prireditve.

Ob koncu prvega in drugega 
dne posvetovanja so izdelali na osno
vi referatov in  razprave sklepe in 
smernice, kako naj bi se čebelarstvo 
v slovenskem in jugoslovanskem pro
storu razvijalo naprej. Izvršni odbor 
in drugi organi Zveze čebelarskih 
društev Slovenije bodo imeli v prvem 
obdobju nalogo, izdelati natančne 
načrte za uresničevanje sprejetih  skle
pov. Odločiti se bodo morali, kaj je 
trenutno najbolj nujno, kaj je po
trebno začeti uresničevati takoj, kaj 
bomo delali v bližnji prihodnosti, kaj 
bomo reševali dolgoročno. Vsekakor 
vseh nalog ne bomo mogli uresniče
vati samo v svoji organizaciji, ampak 
bomo morali pri m arsikateri organi
zirati vse prizadete. Čebelarji se ta 
trenutek  sprašujemo, ali imamo pri 
nas sploh koga, ki je  zmožen združiti 
vse, ki jih  to zadeva in uskladiti po
nekod precej različne interese. Morda 
pa le!

SKLEPI VII. POSVETOVANJA

1. V vseh čebelarskih organizacijah 
m orajo upravni odbori ali občni zbori 
imenovati komisije za zdravstveno 
varstvo čebel, ki naj bodo delegatsko 
sestavljene tako, da je pokrit celoten 
teren  organizacije. Povsod, k jer je to 
mogoče, naj bodo v komisijah zasto
pani področni vet. inšpektorji in za
stopniki operativne vet. službe.

2. V komisiji za zdravstveno var
stvo čebel naj bodo člani vsi čebelarski 
pregledniki in predstavniki komisij za 
izobraževanje. Če je organizacija pre
m ajhna, lahko opravlja naloge izku
šen čebelarski preglednik.
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3. Predsednika komisije za zdrav
stveno varstvo naj bi vabili na seje 
upravnih odborov, če že ni član tega 
organa.

4. Komisija pripravi vsako leto pro
gram  dela in  ga predloži v sprejem 
organu, pri katerem  deluje.

5. Vsako leto izvaja v dogovoru s 
področnim veterinarjem , veterinarski
mi inšpektorji in čebelarskimi pre
gledniki ukrepe, ki so določeni v za
konu in odredbi in v obveznem stro
kovnem navodilu o zdravljenju in za
tiranju  kužnih bolezni.

6. Komisija sodeluje pri sestavi pro
gramov zdravstvenega varstva čebel, 
ki jih vsako leto sestavijo strokovne 
službe pri skupščinah občin. Te pro
grame je treba finančno ovrednotiti 
in predlagati v sprejem skupščini ob
čine.

7. Komisija sprem lja stanje kužnih 
bolezni in pri pristojnih organih zah
teva, da se zagotovi zadostna količina 
zdravil za zdravljenje.

8. Po vsej Sloveniji je potrebno or
ganizirati dovolj opazovalnih postaj s 
tako izbranimi opazovalci, da bodo

lahko hitro obveščali o m edenju in 
m edenje tudi prognozirali.

9. Opazovalne postaje je potrebno 
postaviti tudi zunaj m eja republike.

10. V sodelovanju s pristojnim i 
znanstveno raziskovalnimi institucija
mi je potrebno načrtno raziskovati 
medenje in dejavnike, ki vplivajo na 
medenje.

11. Potrebno je obnoviti, razširiti in 
postaviti nove plemenilne postaje za 
opraševanje matic. Zaradi tega je po
trebna povezava z republiškim i in ob
činskimi pospeševalci.

12. Skupno z raziskovalnimi usta
novami je potrebno začeti odbirati in 
selekcionirati matice.

13. Komisija za tehnologijo pri 
ZCDS naj se poveže s pristojnim i in 
izdela predloge standardov, ki morajo 
biti za izdelovalce obvezni.

14. ZČDS mora izdelati program  iz
obraževanja čebelarjev začetnikov in 
drugih čebelarjev in izdelati ustrezne 
učbenike.

15. Čebelarske organizacije morajo 
storiti vse, da preprečijo uničevanje 
spomladanskega cvetja in napačno 
uporabo kemičnih sredstev.

ČEBELARJEVA OPRAVILA V NOVEMBRU
FRANC KOLENC

Zaradi hladnejših dni so se čebele 
združile v zimsko gručo okoli matice 
in v čebelnjak ali stojišče čebel se je 
naselil m ir. Čebele izletavajo le ob 
toplih, sončnih dnevih, da se otrebijo 
in spreletijo, pa se spet hitro vračajo k 
svoji družini. Moči hranijo  za delo 
spomladi, ko prične zalegati matica in 
ko se s tem  v panjih  prične novo živ
ljenje.

Čebelar v novembru nim a posebne
ga dela. Vsi posegi v čebelje družine 
m orajo biti končani. Dopustni in mož
ni so bežni pogledi v gnezdo čebeljih

družin skozi okence AZ panja, pogled 
pod zimsko gručo na žrelo in seveda 
še opazovanje čebel pri žrelih. P ri ta 
kem bežnem pregledu se zgodi, da naj
demo brezmatično družino. Taka če
belja družina ni m irna in nim a p ra
vilno oblikovane zimske gruče. Vedeti 
moramo, da ima m atica delno spreme
njeno prehranjevanje. Ta prehod pri 
prehranjevanju  matic je večkrat uso
den, posebno za stare matice, ki zaradi 
tega um rjejo in čebelja družina posta
ne brezmatična. To čebelar pri takem  
bežnem pregledu hitro opazi, ker se
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čebelje družine z matico čisto drugače 
obnašajo kakor tiste brez nje. Brezma- 
tična čebelja družina je  raztresena po 
vsem prostoru za prezimovanje, nima 
oblikovane zimske gruče, močno šumi 
in je izredno nem irna. Če najdemo tako 
čebeljo družino, moramo ukrepati. Ma
lo možnosti je, da bo brez matice pre
živela vso zimo, čeprav je lahko šte
vilčno močna. Ce je  najdena brezma- 
tična družina slabič, pa tudi če je  moč
nejša, je najbolje, da jo pridružim o so
sednjemu panju, tako da jo v celoti 
prestavim o v medišče sosednjega pa
nja. Matično rešetko odkrijemo in na
njo položimo polo časopisnega papirja, 
ki ga mestoma natrgam o. Panju, ki 
smo ga povsem izpraznili, zamašimo 
žrelo, zapremo brado in prekrijem o 
celotni sprednji del z močnejšim pa
pirjem , tkanino ali lesonitno ploščo. 
Prestavljene čebele se bodo hitro p ri
družile novi čebelji družini, ki bo spo
m ladi najmočnejša in iz katere bo moč 
že m aja napraviti narejenca. Izredno 
močni brezmatični družini lahko tudi 
dodamo rezervno družino iz štirisatar- 
ja. To napravim o tako, da brezm atič
ni družini odvzamemo pet satov, čebe
le ometemo v panj in prazni prostor 
močneje zadimimo, da se brezmatične 
čebele um aknejo na preostalih pet sa
tov. V prazni prostor po istem v rst
nem redu, kot so sati v rezervni d ru 
žini, prestavim o rezervno družino k 
steni, kot peti sat pa vložimo sat brez 
čebel, ki ga prej močno poškropimo z 
vodo. Brezmatične čebele se bodo m ir
no pridružile rezervni družini in tako 
je moč obdržati število naseljenih pa
njev v čebelnjaku. Pri nakladalnih 
panjih so prav  tako mogoči bežni po
gledi v panje tako, da odkrijemo po
krov — streho in mrežo nad pitalni- 
kom ali sati vrhnje naklade. P ri bež
nih pregledih si za vse čebelje družine 
v zvezek zapišemo, koliko ulic popol
noma zaseda prezimovajoča čebelja 
družina. Močne družine morajo zase
dati vse ulice, srednje 6 do 8 satov,

v slabše pa uvrstim o vse, ki jeseni 
zasedajo m anj kot 6 satov. Spomla
di za kontrolo pregledamo po en 
panj močnih čebeljih družin, srednjih 
in  slabših, pa že poznamo situacijo 
vsega čebelarskega obrata.

P red zimo moramo prekontrolirati 
še rezervno satje. Izločimo staro satje 
za prekuho v  vosek, drugega pa za- 
žveplamo in omaro tesno zapremo, da 
preprečimo dostop mišim in drugim 
škodljivcem.

Različna so m nenja o paženju čebel, 
o tem, katero delo je treba opraviti 
pred hujšim  mrazom. V Sloveniji im a
mo različne podnebne razm ere in razli
ke v nadm orski višini. Manj skrbno 
je  treba zapažiti čebelje družine ob 
m orju in v nižinskih k ra jih  kot pa na 
prim er na Pohorju ali pod K aravanka
mi. Na Prim orskem  in v krajih  z mi
lim podnebjem ni nujno izpraznjevati 
medišč pri AŽ panjih. Čebele zazimi- 
mo v vsem prostoru, če so dovolj moč
ne, nakladalne panje pa v dveh nakla
dah. K jer so ostre in daljše zime, mo
ramo zm anjšati prostor v A2 panju in 
čebele prezimujemo navadno v plodi- 
ščih. Poznamo pa tudi čebelarje, ki 
prezim ujejo čebele v mediščih A2  pa
nja. To je odvisno od prakse posamez
nih čebelarjev, od tega, kako se odloči
jo in kako eksperim entirajo. Sam pre
zimujem vse čebele v plodiščih, ker je 
tu  moč čistiti podnice, sonce ima di
rekten dostop na žrela in spomladi ni 
potrebno na novo u re ja ti plodišča s 
prestavljanjem  iz medišča v plodišče.

Kdaj naj pričnemo pažiti čebele, ne 
moremo natanko določiti. Nekateri me
nijo, da je  paženje nepotrebno, vendar 
to ni dokazano. Vemo, da čebele po 
nagonu s smolo (propolisom) zadelajo 
vse špranje, da se zavarujejo pred 
mrazom in prepihom. Tako moramo 
sami sklepati, da je  treba čebele pred 
hujšim  mrazom zmerno zapažiti, da 
preprečimo uhajan je toplote iz zimske 
gruče in onemogočimo prepih, ki ga 
čebele izredno težko prenašajo. Naj
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Nekateri 
čebelarji 
prezimijo 

čebele kar na 
prevoznih 

čebelnjakih

boljši in  najcenejši m aterial za paže- 
nje je s ta r časopisni papir, kom biniran 
z valovito lepenko, s katero danes na 
veliko em balirajo pohištvo in stroje 
bele tehnike. Tja, k jer smo izpraznili 
medišča pri A2 panjih, položimo nekaj 
plasti časopisnega papirja nad zaprto 
matično rešetko, tako da prekrijem o 
celotni prostor nad plodiščem. Plast 
papirja naj sega od stene do stene in 
zadaj preko m atične rešetke toliko, da 
s pregibom sega do dna panja. Sloj pa
pirja nad matično rešetko obtežimo z 
deščico, valovito lepenko ali kakim 
drugim predmetom. Ko zgodaj spomla
di bežno pregledujemo panje, samo 
dvignemo plast papirja za okencem 
plodišča, ga preganemo v mediščni 
prostor in že vidimo skozi mrežo pa
nja in pod sate na žrelo. Hitro lahko 
izvlečemo lepenko, ki smo jo nastavili, 
in odstranimo m orebitne m rtvice te r 
drugo nesnago, ki se je  nabrala pozimi.

Če nismo izpraznjevali medišča, spet 
prekrijem o s plastjo časopisnega pa
pirja obe okenci A2 panja tako, da 
tesno zapira na vseh straneh. Nato s 
kartonom  ali valovito lepenko, ki jo 
prikrojim o po širini in  višini panja, 
stisnemo papirni opaž. Sam imam plast 
papirja, prikrojenega po širini in viši
ni AZ panja in  prišitega na valovito

lepenko. Tako je opaž trden  in uporab
ljam  istega več let.

Pri nakladalnih panjih je  nujno za
mašiti ali zalepiti s papirnim  trakom  
vse reže, še posebno pri stičiščih na
klad in podnice, da ni prepiha. Med 
streho in zgornjim  pokrovom naložimo 
nekaj plasti časopisnega papirja, da 
tako obdržimo več toplote v panju  in, 
preprečimo utekočinjen je vlage, ki se 
nabira na pokrovu, če ga ne zapažimo. 
K er nakladalni panj prosto stoji, ni 
nujno, da jih  stiskamo več skupaj, če
prav to ni slabo in jih  nekateri čebe
larji združujejo po 4 skupaj in ovijejo 
s polivinilom ali strešno lepenko. Oči
stiti je treba še okolico čebelnjaka ali 
stojišča. Posebno moramo očistiti pro
stor pred panji pred izletom čebel. 
O dstraniti moramo travo, pomesti, ta 
ko da preko zime opazujemo število 
m rtvic pred panji, si to zapisujemo in 
spomladi vzamemo vzorce za veteri
narski pregled od tistih panjev, pri ka
terih  je  bilo pozimi največ mrtvic. Za 
zatiranje miši in drugih glodalcev je 
najbolje potrositi strupeno pšenico, ki 
jo dobimo v km etijskih apotekah. Ce 
strupa nimamo pri roki, lahko nasta
vimo tudi pasti, ki pa jih moramo 
kdaj pa kdaj pregledati in odstraniti 
m rtve glodalce.
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PROGRAM TEČAJEV ZA ČEBELARSKE PREGLEDNIKE
V SR SLOVENIJI

M ag. METOD KOPITAR

(VII. Posvetovanje — Ljubljana 1982)

Tako kot čebelarstvo drugod po 
Evropi tuudi slovensko čebelarstvo 
ogrožajo čebelje kužne in zajedalske 
bolezni; med njim i so najnevarnejše 
pršičavost, nosemavost, varrooza in 
huda gniloba čebelje zalege. Na ob
močju vse Jugoslavije zatirajo in 
zdravijo naštete štiri bolezni čebel 
enotno, saj jih zvezni zakon o var
stvu živali pred kužnimi boleznimi 
uvršča med bolezni, ki ogrožajo vso 
državo. Za zatiranje in izkoreninjenje 
teh bolezni pa se uporabljajo ukrepi 
po določilih zveznega pravilnika o 
ukrepih za zatiranje in izkoreninje
nje kužnih bolezni čebel z dne 13. 8.
1982. Kot je iz datum a objave zvez
nega pravilnika razvidno, je ta pod
zakonski ak t začel veljati šele v av
gustu 1982. Zatiranje kužnih bolezni 
čebel pa je bilo do tega datum a v 
Sloveniji urejeno z obveznimi stro
kovnimi navodili o ukrepih za pre
prečevanje, zdravljenje in  zatiranje 
kužnih bolezni čebel. Ta obvezna stro
kovna navodila z zakonsko močjo ter 
drugi upravni ukrepi v Sloveniji v
zvezi s pravočasno diagnostiko kuž
nih bolezni — posebno varrooze — 
so spremljali dosežke znanosti, pred
vsem pa epizoootiološko situacijo v
Evropi in Jugoslaviji. Ukrepi so se 
glede na stanje kužnih bolezni do
polnjevali — to je pred pojavom in
že po ugotovitvi bolezni, kar velja 
predvsem za ukrepe pri kužni bolezni 
varroozi.

Z dnem veljavnosti zveznega pra
vilnika o ukrepih za zatiranje in izko
reninjenje kužnih bolezni čebel so 
prenehala veljati določila republiških 
obveznih strokovnih navodil. Ta na
vodila pa se lahko smiselno uporab
ljajo pri izvajanju s pravilnikom  dolo
čenih ukrepov, če niso v nasprotju z

določili pravilnika, am pak jih  glede 
na potrebe republike, v kateri se iz
vajajo, le strokovno in operativno 
dopolnjujejo.

V zadnjem strokovnem navodilu o 
ukrepih za preprečevanje, zdravljenje 
in zatiranje kužnih bolezni čebel, iz
danem 7. 5. 1932, je  republiška vete
rinarska uprava Slovenije sprejela po
budo in predlog Zveze čebelarskih 
društev Slovenije za sodelovanje po
oblaščenih čebelarjev pri izvajanju 
predpisanih ukrepov. Tako je določe
no, da lahko v prim eru suma na prši
čavost vzorce za to preiskavo jemljejo 
tudi čebelarji, ki jih  je predlagalo 
področno čebelarsko društvo in so 
opravili tečaj za zdravstveno varstvo 
čebel po program u, ki ga predpiše 
republiška veterinarska uprava te r jih 
po uspešno opravljenem  izpitu za dela 
na tem področju, ob pogojih, ki jih 
predpiše republiška veterinarska upra
va, pooblasti pristojni veterinarski 
inšpektor. Ti pooblaščeni čebelarji 
opravljajo tudi zdravljenje pršičavo- 
sti v okuženem čebelnjaku po navo
dilih in pod kontrolo pristojne vete
rinarske delovne organizacije. P rav 
tako lahko opravijo pregled v prim e
ru suma na hudo gnilobo čebelje za
lege. Vsak sum na to bolezen pa so 
dolžni prijaviti oddelku za epizootio- 
logijo področne veterinarske delovne 
organizacije, ki mora nato ukrepati 
skladno z določili pravilnika. V pri
m eru suma na nosemavost lahko prav 
tako jem ljejo vzorce za preiskavo, 
odvzete vzorce pa morajo dostaviti 
oddelku za epizootiologijo področne 
veterinarske delovne organizacije. Da
jejo lahko tudi navodila in kontro
lirajo izvajanje zdravljenja in razku
ževanja, ki ga v okuženem čebelnjaku 
opravlja čebelar sam. P rav tako lahko
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ta pooblaščena oseba vzame vzorce za 
preiskavo na varroozo v vsakem pri
m eru suma na to bolezen. Ko bolezen 
potrdijo v diagnostičnem zavodu, pa 
te pooblaščene osebe opravljajo tudi 
vse oblike zm anjševanja stopnje in- 
vadiranosti te r druge predpisane ve- 
terinarsko-sanitarne ukrepe na oku
ženem območju in to po navodilih in 
pod kontrolo pristojne veterinarske 
delovne organizacije.

Pooblaščeni čebelarji, ki bodo lahko 
opravljali naštete naloge s področja 
zdravstvenega varstva čebel, pa p ri
dobe v čebelarstvu že znani naslov 
čebelarskega preglednika. Vendar se 
vloga in pomen tega novega čebelar
skega preglednika v mnogočem razli
kuje od vloge, ki jo je imel nekdaj, 
saj mu zdaj družba poverja natanko 
določene dolžnosti in  naloge pri iz
vajanju ukrepov za preprečevanje in 
zatiranje bolezni. Vse to pa zahteva, 
da je novi čebelarski preglednik obo
rožen z znanjem, da je sposoben su
vereno razlikovati zdravo od bolnega 
v čebelji družini in pravočasno posta
viti sum na bolezen te r tako čebelarju 
in posredno družbi pravočasno p re
prečiti škodo.

V dogovoru z Zvezo čebelarskih 
društev Slovenije je predviden tudi 
1. 1. 1983 kot datum, ko naj bi po 
izobraževanju čebelarjev za čebelar
ske preglednike ta oblika dela in so
delovanja v Sloveniji tudi zaživela. 
Izdelan je okvirni program  tečaja za 
čebelarske preglednike v Sloveniji. 
To bo 4-dnevni tečaj, k jer bodo ob
ravnavali najvažnejša poglavja iz bio
logije in patologije čebelje družine 
te r zakonodajo s področja čebelarstva.
V program  tečaja pa bo zajeta tudi 
problem atika in pomen medu te r dru
gih pridelkov čebeljih družin. K er pa 
so nekateri čebelarji v preteklosti že 
opravili dvodnevni tečaj za pregledni
ke, bo štiridnevni tečaj organiziran 
tako, da bodo ti, ob udeležbi v na tem 
tečaju točno določenih dveh dnevih,

ko bodo s področja patologije obrav
navali varroozo, s področja biologije 
pašo in prevoze na pašo in ko bodo ob
ravnavali zakonske predpise s pod
ročja čebelarstva, pridobili potrebno 
znanje, da bodo lahko šli k izpitu za 
čebelarske preglednike. Biologiji če
belje družine v širšem smislu bo po
svečeno 10 ur, patologiji prav tako 
10 ur, 7 u r pa zakonski ureditvi na 
področju čebelarstva.

Tečaje bosta organizirali Zveza če
belarskih društev Slovenije in repu
bliška veterinarska uprava. Republi
ška veterinarska uprava oziroma ob
močni veterinarski inšpektorat bosta 
organizirala in financirala izvajanje 
strokovnega dela tečaja, prijavljanje 
in udeležba na tečajih pa bosta na 
skrbi Zveze čebelarskih društev. Te
čaji bodo v zimskih mesecih, tj. no
vem bra in decembra 1982 v vseh regi
jah  Slovenije, predavatelji pa bodo 
strokovnjaki za posamezna področja: 
za biologijo in  patologijo čebelje d ru 
žine te r za zakonodajo s področja če
belarstva.

Ko bodo, predvidoma do 15. okto
bra, zbrane vse prijave, bodo v po
sameznih regijah določili kraj in da
tum  tečaja. Ob tem  menimo, da je 
potrebno, da vsako čebelarsko d ru
štvo določi vsaj enega člana, ki se bo 
tečaja udeležil in si po opravljenem 
izpitu pridobil pooblastila za oprav
ljanje nalog čebelarskega pregledni
ka. K jer sta število čebelarjev in in
tenzivnost čebelarjenja večja in k jer 
to zahteva epizootiološka situacija v 
kraju  in občini, pa naj bo to število 
v posameznih društvih ustrezno več
je. Po informaciji, ki nam jo je po
slala Zveza čebelarskih društev Slo
venije, ste čebelarji organizirani v 56 
društvih oziroma občinskih in m ed
občinskih zvezah, ki združujejo 7004 
čebelarje. Ob tem številu čebelarjev 
pa je, kot sem že prej navedel, važno 
tudi stanje razširjenosti bolezni čebel 
v Sloveniji. V Sloveniji ugotavljamo 
na dan 31. 8. 1982:
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varroozo na območju 40 občin, v 
238 krajih, v 315 čebelarstvih in pri 
8889 čebeljih družinah;

nosemavost v 3 občinah, v treh 
krajih, treh  čebelarstvih in pri 71 če
beljih družinah.

hudo gnilobo čebelje zalege v 13 
občinah, 21 krajih, 28 čebelarstvih in 
pri 84 čebeljih družinah;

pršičavost v 10 občinah, 20 krajih, 
22 čebelarstvih te r pri 746 čebeljih 
družinah.

Kužne bolezni čebel v navedenem 
obsegu ogrožajo čebelarstvo Sloveni
je. Zahtevajo pa hkrati kar najhitrejšo 
diagnostiko in pravočasno postavljanje 
suma na bolezen. Čeprav je veterinar
ska služba Slovenije z organizacijo te
čajev v vsej Sloveniji pred dvema le
toma že dala osnovno znanje o kužnih 
boleznih, med njimi tudi o kužnih bo
leznih čebel, vsem rejcem, je potrebna 
še dodatna angažiranost samih čebe
larjev pri pravočasnem ugotavljanju 
suma na kužno bolezen in tudi pri 
stalnem izvajanju samozaščitnih ukre
pov pred prenašanjem  kužne bolezni. 
To pa je vloga in nam en čebelarskega 
preglednika in zato naj bo ocena sta
nja čebelarstva te r kužnih bolezni v 
občini merilo pri prijavi potrebnega 
števila čebelarjev za čebelarske pre
glednike pri društvu ali zvezi.

Določanje ukrepov za preprečeva
nje širjenja bolezni in izvajanje zdrav
stvenega varstva živali, med njimi 
tudi čebel, je naloga posebnega druž
benega pomena, ki jo je družba po
verila veterinarski službi. P ri izpol
njevanju te naloge pa je  nujno po
trebno in z zakonom že določeno so
delovanje in pomoč vseh občanov, saj 
so ti dolžni odgovorni službi takoj 
prijaviti vsak sum na pojav bolezni. 
Še uspešneje pa bodo ta določila za
kona izpolnjevali na področju čebe

larstva pregledniki, ki bodo svoje 
znanje na novo pridobili ali ga do
polnili na teh tečajih.

Ob tem pa ne smemo prezreti, da 
mora biti vsako delo pravočasno or
ganizirano in načrtovano.

Z vsakoletno odredbo o preventiv
nih cepljenjih te r diagnostičnih in 
drugih preiskavah je določen obseg 
m inimalnega zdravstvenega varstva 
tudi na področju zdravstvenega var
stva čebel.

Da pa bo to delo zares uspešno, 
mora biti na območju občine pravo
časno izdelan v oddelku za epizootio- 
logijo področne veterinarske delovne 
organizacije načrt na osnovi občinske 
odredbe, s katerim  je določen časovno 
in krajevno podroben način, obseg in 
kraj izvajanja ukrepov. Načrt mora 
biti finančno ovrednoten in  za izva
jan je  vseh ukrepov morajo biti z na
črtom zagotovljena finančna sredstva.

Mora pa nam  biti jasno, da je po
treben čas, da se bodo v vsej Slove
niji pokazali rezultati takega dela. Od 
aktivnosti in volje prav najbolj za
vednih čebelarjev, katerih  že doseda
nji prispevek k napredku čebelarstva 
v Sloveniji je  izredno velik, je od
visno, ali bodo vsa območja dovolj 
pokrita z mrežo čebelarskih pregled
nikov. Kot moraš čebelariti s srcem, 
bo potrebna tudi za opravljanje nalog 
čebelarskega preglednika, poleg veli
kega znanja te r mnogo dodatnega de
la, tudi velika m era idealizma in vo
lje, da svoje interese podrediš cilju 
in zahtevam  stroke, panoge in končno 
celotne družbe. Toda le tako bomo 
lahko dosegli skupne cilje — cilje ve
terinarske službe in  cilje čebelarjev
— zdrave čebele in s tem dovolj zdra
vega medu in  čebeljih pridelkov, za
gotovljena pa bo tudi ekonomika če
belarjenja.

298



ČEBELARSTVO JE NJEGOV POKLIC
INZ. FRANC SIVIC

Janko Pislak iz Apač pri P tu ju  je 
s svojimi tisoč panji ne le naj večji če
belar v Sloveniji, am pak nedvomno 
tudi v Jugoslaviji. Ko sem ga ob zad
njem  srečanju vprašal, koliko ima 
pravzaprav čebeljih družin, mi je od
govoril: »-Blizu tisoč jih bo, natančne 
številke pa ne vem nikoli, ker se ta 
skoraj vsak dan spreminja.«

Ze  pred trem i leti sem se z Jankom  
dogovoril, da bom o njegovem načinu 
čebelarjenja posnel serijo diapozitivov. 
To mi je zaradi moje že skoraj kro
nične prezaposlenosti uspelo delno še
le letos. Imel sem na voljo samo dva 
popoldneva in  v tem  kratkem  času me 
je Janko popeljal v  Haloze k svojim 
dvanajstim  čebelnjakom in na pleme- 
nilno postajo v bližini svojega doma, 
k jer je letos začel množično vzrejati 
matice. Zaradi omejenega časa sva po
svetila največ časa tej poslednji temi, 
medtem ko bova tehnologijo čebelar
jenja in pridelovanja matičnega mleč
ka posnela prihodnje leto.

Prvo javno predstavitev nove seri
je  diapozitivov sva imela na letošnjem 
jesenskem čebelarskem VII. posveto
vanju v Ljubljani. Janko, ki je ko
m entiral posamezne posnetke s svo
jo lepo tekočo govorico, polno stro
kovnosti in  tudi zdravega hum orja, je 
dokazal, da ni le vrhunski čebelarski 
praktik, am pak tudi dober predava
telj.

V današnjem  članku bi želel bral
cem Slovenskega čebelarja dati le ne
kaj podatkov o tem nenavadnem  čebe
larskem  sam orastniku iz Haloz. Čudim 
se sicer, da tega ni storil pred menoj 
že kdo drug, ki ga bolje in dlje časa 
pozna kakor jaz, saj takšni uspehi, kot 
jih  je dosegel Janko Pislak, slovenski 
čebelarski javnosti ne bi smeli ostati 
neznani. Vsekakor pa bo potrebno o 
njem  v prihodnje še pisati.

Življenjska pot, ki jo je začel leta 
1934 v vasi Doklece, je bila vse prej 
kakor z rožicami postlana. Ze zelo 
zgodaj je m oral trdo delati na očetovi 
domačiji in kasneje v mizarski delav
nici v P tuju , od koder se je ob sobo
tah  zvečer peš vračal v rodno vas. Ko
maj enajstleten je že dobil svoj prvi 
koš čebel. Ljubezen do čebelarstva, 
delavnost, bistrost in  mizarski poklic 
so storili svoje in  danes je Janko Pis
lak naš največji čebelar.

V svojih dvanajstih čebelnjakih, ki 
jih ima razporejene po Halozah, p ri
dobiva matični mleček, med, vosek in 
propolis, v zadnjem času pa na veliko 
vzreja tudi matice. Seveda vsega dela 
že davno ne m ore opravljati več sam, 
zato ima zaposlenih pet ljudi: dva mi
zarja, ki sta hkrati m izarska pomoč
nika, in tri čebelarke, usposobljene za 
cepljenje m atičnikov in za izkopava
nje mlečka. Ob točenju in drugih po
m em bnejših opravilih mu priskočijo 
na pomoč tudi najožji družinski člani.

Intenzivna čebelarska sezona se zač
ne nekako s prvim  m ajem  in se konča 
konec avgusta. Tedaj se dela od zore 
do m raka, vsak dan, ne glede na ne
delje in praznike. Vsak natanko ve, 
kakšen je delovni program, k je mu je 
delovno mesto in kaj mora delati. Nad
ure, ki se tako naberejo, izkoristijo de
lavci za proste dneve pozimi, ko je pos
la občutno manj.

Vzreje m atic se je lotil Janko v svo
jem slogu: na veliko. P retrgal je  z 
dosedanjo slovensko tradicijo drobnja
karstva, ko posamezne plemenilne po
staje niso mogle zrediti niti tisoč m a
tic. Ze takoj na začetku, torej letos, 
je  načrtoval pet tisoč matic, od tega 
štiri tisoč pogodbenih. S tem i števil
kami je prebil led v slovenskem ozi
roma jugoslovanskem merilu in se 
uvrstil med vzrejevalce evropskega 
formata.
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Eden od mnogih čebelnjakov Janka Pislaka

Tolikšnemu uspehu je nedvomno 
botrovala izredno dobro izbrana in 
premišljena tehnologija vzreje in se
veda že dolgoletno pridobivanje m a
tičnega mlečka. Veliko število čebe
ljih  družin na enem mestu (okrog 80
v enem čebelnjaku) daje pogoje za 
objektivno ocenjevanje posameznih 
rodov, iz katerih  se selekcionira m a
terial za vzrejo. Vsekakor je za ve
likega vzrejevalca matic, kakršen je 
Janko Pislak, natančna in vestna od
bira družin, ki bodo dajale bodoče m a
tice in trote, izredne važnosti. Tu na
pake niso dovoljene, saj bi lahko ime
le daljnosežne posledice. Mislim, da 
je Janko s svojo bogato čebelarsko 
prakso in izostrenim čutom za doga
jan ja  v čebelji družini pravi človek 
na pravem  mestu.

Plem enilna postaja leži v zapuščeni, 
z grmovjem, drevjem  in travo porasli 
gramoznici sredi P tujskega polja. Ko 
sem prvič uzrl njegove plemenilnike,

zložene po štiri skupaj, enega vrh  d ru 
gega, sem nehote pomislil na polovič
ne obode, kakršne sta pred 200 leti 
uporabljala Janša in Glavar. Mislim, 
da je višina Jankovih plemenilnikov 
približno enaka višini tedanjih  obo
dov. Vsak plemenilnik je po sredini 
z nizkim pitalnikom  predeljen na dve 
vzrejni enoti, v katerih  so trije  ali štir
je komaj nekaj centim etrov visoki sa- 
tiči. Dno plem enilnika je iz lesonita, 
pokrov pa je steklena plošča. Oboje 
se da z lahkoto odstraniti, kar je zlasti 
praktično v jeseni, ko poberemo vse 
matice, razen ene in dobimo iz dose
danjih osmih družinic eno samo do
volj močno družino, ki bo sposobna 
preživeti zimo. Lahko si mislimo, ka
ko preprosta bo prihodnje leto zreja 
m atic; družinico bomo z vmesnimi le- 
sonitnimi in steklenimi ploščami ter 
pitalniki brez posebnega truda in zelo 
hitro spremenili v osem že naseljenih 
enot, ki lahko takoj sprejm ejo prvo 
rundo matičnikov.
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Naseljevanje 
plem enilnikov 
je zelo hitro

Uspeh oprašitve je bil letos izreden, 
več kot 90-odstoten. Vsaka matica 
ostane v prašilčku toliko časa, da za
leže vse razpoložljive celice in jih če
bele pokrijejo. V tem času m atica po
kaže svoje kvalitete in obenem poskr
bi, da je prašilček vedno poln mladih 
čebel.

Ko vzrejevslec odstrani matico, vsta
vi hkrati goden matičnik in ciklus 
vzreje se nadaljuje. Vsaka enota vzre
di v  sezoni 4 matice, teh enot pa je 
bilo letos 1300.

Največ dela je pravzaprav z naselje
vanjem  novih plemenilnikov. V vsako 
vzrejno enoto vstavimo satnike s sat- 
nicami, napolnimo pitalnik s testom, 
vsujemo z zajemalko pest m okrih če
bel in dodamo mlado matico ali m a
tičnik. Te čebele pustimo dan ali dva 
v temnem prostoru, nakar jih  odne
semo na plemenilno postajo.

Ze iz tega skromnega zapisa bo 
m orda bralcem nekoliko bolj razum 
ljivo, kako je Janku  uspelo že kar na 
začetku svoje vzreje vzgojiti več tisoč 
matic. Na moje vprašanje, če bo v pri
hodnje še povečeval število plemenil
nikov, mi ni vedel odgovoriti. Vseka
kor so že sedanji rezultati izredno

spodbudni, skoraj revolucionarni, in 
bodo gotovo imeli v prihodnje velik 
vpliv na nadaljnjo vzrejo v sloven
skem prostoru.

Vsako leto se obračajo na Janka 
Pislaka posamezni čebelarji in večje 
organizirane skupine s prošnjo, da bi 
smele obiskati njegovo velečebelarstvo. 
Janko jim  nerad odreče, čeprav ima 
v sezoni dela čez glavo in pomeni zanj 
vsak obisk v sezoni dodatno obreme
nitev. Težje je to, da ima čebelarstvo 
razdeljeno na veliko enot, ki so raz
drobljene po hribovitih Halozah in jih 
je težko vse videti, da bi tako obisko
valec lahko dobil pravi vtis. K adar so 
na obisku večje skupine, se posamez
nik le težko prebije do raznih drobnih, 
a pomembnih zanimivosti, kakršne je 
uspelo na prim er meni ujeti na film 
s svojo bližinsko fotografijo. Vse to 
me je pripeljalo na misel, da izdelam 
že letos serijo 36 diapozitivov o Pis- 
lakovem čebelarstvu, v kateri je po
udarek na vzreji in katere naslov je 
ČEBELARSTVO JE NJEGOV POKLIC 
1. del.

Računam, da bo ta  serija skupaj z 
ustreznim  tekstom na voljo našim če
belarskim  organizacijam, šolskim krož
kom in posameznim predavateljem  že 
do konca letošnjega decembra.
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PREPARATI NOVOMEŠKE KRKE, NAMENJENI 
ZA ČEBELARSTVO, PO SEB N O  GLEDE NA UPORABO

V PRAKSI
Dr. A. TOMAŠIČ, m ag . R 02IC A  BLA2EV1C

(Referat — VII Posvetovanje L jubljana 1982)

Pogosta vprašanja čebelarjev in  ti
stih, ki se s čebelarstvom poklicno 
ukvarjajo, naslovljena na našo delov
no organizacijo, so nas navedla, da 
dajemo dodatne inform acije o Krkinih 
p reparatih  za uporabo v čebelarstvu.

Naš nam en ni, da bi delali propa
gando za naše izdelke, vendar pa me
nimo, da je  nujno, da vas seznanimo 
z osebno izkaznico naše delovne or
ganizacije. V Krkinih 11 tozdih zdru
žuje delo več kot 3000 delavcev. Glav
na dejavnost je izdelovanje zdravil za 
ljudi in veterinarskih zdravil. Oprav
ljamo pa tudi druge dejavnosti. Zave
dajoč se velikega ekonomskega, pre
hranskega in  tudi zdravstvenega po
m ena čebelarstva za našo deželo, je 
K rka izmed desetih izdelovalcev vete
rinarskih  zdravil prva vključila v svoj 
razvojni program  zdravila in druga 
pomožna sredstva za čebelarstvo. Re- 
tu lta t tega pionirskega dela, ki je za 
nas povsem novo področje, je registra
cija dveh naših preparatov za zatira
nje varrooze. Končani so poizkusi in 
pripravljena je dokum entacija za regi
stracijo dveh povsem novih preparatov 
proti varroozi, v končni fazi poizku
sov pa je preparat proti nosemavosti. 
Hkrati intenzivno delamo za preparat, 
ki bi uspešno zdravil hudo gnilobo 
čebelje zalege. Seveda se zavedamo, da 
danes naša zakonodaja zahteva uniče
nje s hudo gnilobo okuženih čebel. 
Prepričani pa smo, da v prim eru, če 
bo naše sredstvo uspešno, ne bo težav 
s spremembo zakonske regulative, saj 
povzroča huda gniloba čebelarjem ve
like izgube.

Nestrpnost čebelarjev pa tudi d ru 
gih rejcev živali, češ da zavlačujemo

lansiranje novih preparatov in  sred
stev na tržišče, je povsem neupraviče
na, saj naletimo pri svojem delu zelo 
pogosto na težave, ki bi jih  lahko s tr
nili v naslednjih točkah:

— Uvedba novih zdravilnih snovi 
v čebelarstvu je povezana s tem eljito 
raziskavo o škodljivosti teh sredstev 
za čebeljo družino, za čebelje izdelke 
in ne nazadnje o vplivu teh snovi na 
zdravje ljudi.

— Poseben problem je biološka so
rodnost čebel in klopov (akarov), tako 
da je  zelo težko dobiti sredstvo ali 
metodo za uničevanje klopov, ki ne bi 
delovala tudi na čebele.

— Zelo velike težave imamo s pro
blemom, kako bi našli prikladno ob
liko uporabe novih sredstev, ki bi 
ustrezala našim tehnološkim možno
stim  in tehnologiji sodobnega čebelar
jenja.

— Ko so vsi tehnološki in  strokov
ni problemi rešeni, se pogosto zgodi, da 
ne moremo izpeljati poskusov na te
renu, ker ni na voljo obolelih čebeljih 
družin. To velja posebno za sezonske 
bolezni.

— Komisija za registracijo novih 
veterinarskih preparatov se shaja 
1—2-krat letno, kar tudi podaljša čas 
za sta rt preparata.

— Poseben problem je prijava in 
uveljavitev cen novih izdelkov pri 
zvezni skupnosti za cene, saj tra ja  
postopek uveljavljanja cen tudi eno 
leto.

— Ko je preparat že na tržišču, je 
največji problem, kako seznaniti konč
ne porabnike z njim, saj so sredstva
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za inform iranje in  propagando zaradi 
stabilizacijskih ukrepov močno ome
jena.

In  ne nazadnje, zelo velik vpliv na 
uporabo novih preparatov ima trad i
cija, okostenelost in pogosto tudi slab 
nam en porabnikov. Pogosto nam reč 
končni porabniki zaradi neinform ira
nosti, m alomarnosti (ne potrudijo se 
niti, da bi prebrali navodila) in  ne
strokovnosti ugotovijo, da novi pre
para t ne deluje, da se ga ne da upo
rabiti, da je škodljiv in podobno.

Zato bomo poskusili na kratko po
dati napotke za praktično uporabo 
obstoječih preparatov za ugotavljanje 
in zatiranje varrooze:

VARITAN in VARVAPIN

— V aritan in varvapin so dimne ta 
blete, ki služijo za dim ljenje panjev, 
same ne gorijo, zato jih je  treba dati 
na žerjavico v  puhalniku.

— Da bi se razvil popolni dim feno- 
tiazina, je  potrebna tem peratura ca. 
120—150° C. Nižje tem perature zm anj
šujejo učinek, višje tem perature (bi
stveno višje) pa lahko škodujejo d ru 
žini.

— Lahko se zgodi, da se tablete 
varitan  in varvapin ovlažijo, zato

predlagamo, da jih  posušite v topli 
pečici.

— Zaradi natančnejšega doziranja 
smo se odločili za obliko dim nih ta 
blet. Doza je ena tableta na en  panj, 
lahko pa daste v puhalnik več tablet 
hkrati in vpihate dim v ustrezno šte
vilo panjev.

— Obstoječi puhalniki ne dovolju
jejo uporabe visokih tem peratur, zato 
pripravlja Saturnus izdelavo novega 
tipa puhalnika, prim ernega za višje 
tem perature.

— Zelo se je razširila »novica«, da 
sta varitan  in varvapin zelo škodljiva 
za ljudi. Pri tem gre za zlonamerno 
dezinformacijo, saj ni prijavljen niti 
en prim er škodljivega delovanja. Se
veda je jasno, da ne smemo dimiti v 
zaprtem  prostoru, ker lahko čebelarju 
škoduje že sam ogljikov monoksid, ki 
se razvija iz žerjavice, kateri še ni
smo dodali preparatov.

— V aritanu in varvapinu so doda
ne posebne snovi, ki um irjajo čebele, 
ko se zaradi dim ljenja tako razburijo, 
da bi lahko umorile matice. Bolj ob
čutljive čebele lahko padejo omam
ljene na dno panja, vendar ni razloga 
za zaskrbljenost, saj se skoraj vse čez 
kratek čas predram ijo.

Komisija za 
bolezni čebel 

na VII. 
Posvetovanju  
o sodobnem  
čebelarstvu
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— Opozarjamo čebelarje, da pazijo 
na zunanje tem perature med dimlje
njem  panjev. Če je zunanja tem pera
tu ra  nižja od 10° C panjev ne dimi
mo, ker pri teh tem peraturah  omam
ljene čebele odmrejo na dnu panja. 
Zato priporočamo dim ljenje zjutraj, 
ker se čez dan ozračje toliko segreje, 
da omamljenim čebelam m raz ne ško
duje. P ri zunanjih tem peraturah, ki so 
višje od 25° C, nikakor ne smemo za
preti žrel panjev, ker se družina lahko 
zaduši.

— Dim varitana, varvapina in d ru 
gih preparatov enake uporabe lahko 
pusti ostanke v medu in izdelkih; zato 
priporočamo dim ljenje zunaj sezone. 
Ce je nujno, da dimimo takrat, ko 
čebele nabirajo med, priporočamo, da 
odstranite iz panja medišča.

— Tako varitan kot varvapin ne 
škodujeta zalegi, vendar tudi ne učin
kujeta na varroe pri pokriti zalegi. 
Zato svetujemo, da dim ite zgodaj spo
mladi, ko še ni zalege oziroma pozno 
v jeseni, ko zalege ni več.

Za konec bi radi poudarili, da sta 
varvapin in varitan pokazala visoko 
stopnjo učinkovitosti na varroe, ven
dar pa nista popolnoma učinkovita.

Takega preparata danes še ni na svetu.
Povzročitelj varrooze je zelo pri

lagodljiv in postane km alu odporen 
(rezistenten) proti akaricidnim  sred
stvom. Zato smo tudi registrirali dva 
preparata, pripravljam o pa še dva 
nova, da bi lahko z ustreznim i zame
njavam i (lahko rečeno kolobarjenjem) 
držali varroozo pod kontrolo. Meni
mo, da kemična sredstva kateregakoli 
izvora, kot tudi naša, niso edini način 
borbe proti varroozi. Nujno je, da 
uporabo kemičnih sredstev izpopolni
mo z veterinarsko sanitarnim i ukrepi 
in biološkimi metodami. Le tako nam 
bo uspelo ohraniti naše čebelarstvo v 
tako pomembni funkciji.

Govorili smo največ o varitanu  in 
varvapinu, ki sta že registrirana in na 
tržišču. O drugih preparatih  je še 
prezgodaj govoriti, ker gre za poslov
no skrivnost DO. Lahko vam samo 
sporočimo, da smo v končni fazi pri 
poizkusih za preparat proti nosema- 
vosti. Na tržišče bo prišel v obliki 
praška, ki se dodaja v sladkorno m e
šanico za prehranjevanje čebel.

Tudi tre tji in četrti akaricid bosta 
v obliki dim nih tablet, registrirana pa 
bosta konec 1982 leta oziroma v letu
1983.

VABILO

Čebelarska družina Ljubljana Polje bo imela redno letno kon
ferenco v nedeljo, dne 5. decembra 1982, ob 9 uri, v osnovni šoli 
Edvarda Kardelja v Polju z običajnim dnevnim  redom. K er se bomo 
ta dan pogovorili in odločili za novo organizacijo čebelarjev občine 
Ljubljana Moste-Polje prosim vse člane, da se letne konference 
zanesljivo udeleže. Posebnih vabil ne bomo pošiljali.

P redsednik : 
čebel, družine Polje 

Maks Avšič
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ČEBELARSKI SEJMI —  PRIKAZ SO D O BN E OPREME 
IN PRIDELKOV

V zadnjem času organizirajo vse več 
čebelarskih sejmov, ki so združeni tudi 
s številnimi strokovnimi predavanji s 
področja čebelarstva. Letos so prvič 
organizirali m ednarodni čebelarski se
jem  v mestu Baia na Madžarskem. 
Naša delovna organizacija je skupaj 
z delovno organizacijo Biljana Sombor 
predstavila madžarskim čebelarjem to
čila, panje in drug čebelarski repro
dukcijski m aterial. Zanim anje m adžar
skih čebelarjev za naše izdelke je bilo 
izjemno veliko. Zaradi tolikšnega in
teresa madžarskih čebelarjev za na
kup naše opreme, točil itd. sem s tem

seznanil tudi glavnega direktorja tov. 
Šandora Kočiša z zadružne organiza
cije za vso Madžarsko, ki skrbi za 
oskrbo čebelarjev z vsem potrebnim  
reprodukcijskim  materialom. P repri
čan sem, da bo m adžarskim  čebelar
jem  vsaj delno uspelo dobiti sredstva 
za uvoz nekatere opreme. Znano je, 
da madžarski čebelarji pridelajo let
no okrog 12 do 15 tisoč ton medu in 
s tem sodijo med najmočnejše izvoz
nike v Evropi, saj znaša njihov letni 
izvoz preko 10.000 ton. Tako velik 
pridelek Madžarske, ki predstavlja po 
površini komaj 40 %> Jugoslavije, nas
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ponovno opozarja, da imamo še velike 
možnosti za povečanje pridelave me
du in drugih čebeljih pridelkov.

Sodelovanje m adžarskih čebelar
jev, ki so organizirani v zadrugah in 
povezani v centralno zadružno orga
nizacijo Hungaro Nektar, je vzorno. 
Pri razgovorih, ki sem jih imel s šte
vilnimi madžarskimi čebelarji in s 
tov. Kočišem, sem bil presenečen nad 
disciplino madžarskih kooperantov. 
Pri nas je sodelovanje naše z drugimi 
podobnimi organizacijami odločno 
prem ajhno in dostikrat tudi pri čebe
larjih  ni čutiti zadostne odgovornosti 
do sprejetih obvez. Mislim, da čas, v 
katerem  živimo, zahteva od, nas vseh 
vse več trajnejše medsebojne pove
zave in discipline. Pretežni del koope
rantov v naši DO sicer redno izpol
njuje svoje obveznosti, še vedno pa 
jih je  določeno število, ki se vključu
jejo bolj iz sebičnih, špekulativnih 
namenov. Iz kooperacije skušajo po
tegniti samo korist zase, ne vidijo pa 
tudi delovne organizacije, ki mora za 
svoj norm alni obstoj dobivati tudi 
določen dohodek, da lahko redno po
ravnava obveznosti do družbe in daje 
redno zaposlenim delavcem ustrezne 
osebne dohodke. Seveda mora tudi ta 
ko gospodariti, da vsako leto nameni 
nekaj sredstev za povečanje pridel
kov in izdelkov.

V našem sam oupravnem  sistemu 
imajo čebelarji res izjemne možnosti 
za trajno sodelovanje na podlagi do
hodkovnih odnosov. Oblike povezova
nja čebelarjev so zelo prilagojene želji 
posameznega čebelarja. Tako se po
samezni čebelar lahko vključi v našo 
delovno organizacijo kot:

a) čebelar delavec na domu,
b) čebelar, združen kot združeni 

kmet,
c) čebelar kooperant.
Kot sem že poudaril, je nujno, da 

ob gospodarski krizi, ki pretresa ves 
svet, veliko bolje izkoriščamo narav
ne razmere, ki so zelo ugodne, vendar 
smo jih  do zdaj bore malo izkoristili.

Bilo bi prav, da bi se vsak čebelar za
vedal svoje dolžnosti tako, da bi po
večal pridelek te r tako prispeval svoj 
delež k pokrivanju domačih potreb in 
zato, da bi nekaj lahko tudi izvozili. 
Naša delovna organizacija, kot je že 
znano, daje zelo ugodne kredite za 
povečanje števila gospodarskih panjev 
in ponovno poziva čebelarje, da se čim 
bolj vključijo v organizirano čebelar
jenje v naši DO, tako da bi lahko do 
1990 dosegli takšen pridelek, ki bi v 
celoti zadostoval domačim potrebam 
in dajal tudi presežke za izvoz, kot je 
to na Madžarskem.

Tradicionalen m ednarodni sejem če
belarstva je tudi sejem v Somboru, ki 
tra ja  od 27. do 29. avgusta. Zal mo
ramo ugotoviti, da letos ni bilo toliko 
najnaprednejših razstavljalcev kot v 
preteklem  letu. Organizatorjem  ni 
uspelo pridobiti tu jih  razstavljalcev 
razen Fuchsa, ki pa je  letos tudi raz
stavljal v znatno manjšem obsegu kot 
lani. Strokovna predavanja, ki so bila 
med sejmom, so imela kar precej obi
skovalcev. Naša delovna organizacija 
je  predstavila nekaj novih orodij, ki so 
jih čebelarji dobro ocenili.

Letos je Zveza čebelarskih društev 
Slovenije prvič organizirala sejem na 
Gospodarskem razstavišču od 16. do 
19. septem bra. Čeprav je  bil letos 
prvi sejem že v mesecu januarju  v 
Polju, lahko vidimo, da je zanim anje 
čebelarjev za tovrstne prireditve zelo 
veliko. Na presenečenje se je stro
kovnih predavanj udeležilo tudi po 
400 čebelarjev hkrati.

Posrečena je povezava tega sejma s 
sejmom cvetja, gob in ptic. P rav zdru
žena prireditev je privabila številne 
obiskovalce. Zato mislim, da naj bi 
bila takšna prireditev tudi v prihod
nje na Gospodarskem razstavišču, ker 
je število interesentov preseglo pro
store, ki jih premore osnovna šola v 
Polju. Sama razstava bi bila lahko 
bolje organizirana glede na število 
razstavljalcev, medtem ko so bila stro
kovna predavanja dobro pripravljena.
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Mogoče čas sejma ni najbolj ugo
den. Morda se bo dalo skupaj z orga
nizatorji cvetja, gob in ptic dogovo
riti za kasnejši term in, ko čebelarji 
nimajo več aktivnega dela s čebelami.

Sejmi in hkrati strokovna predava
nja — posvetovanja so zelo pomemb

na oblika izmenjave dosežkov na pod
ročju čebelarstva, zato jih bo treba v 
prihodnje še bolje organizirati in 
vključiti tudi več tu jih  razstavljalcev.

Glavni direktor HP Medex:
Aleš Mižigoj, dipl. oec.

PREGLED PAŠNIH RAZMER V SEZONI 1982
TANJA MEDVED

Čeprav so bili čebelarji prevaževal- 
ci več ali m anj že seznanjeni s situa
cijo na posameznih pasiščih, je ven
darle prav, da ob končani čebelarski 
sezoni opravimo pregled letošnjih paš
nih razmer.

Kadarkoli so se zgodaj spomladi 
čebelje družine dobro razvijale, se je 
med čebelarji porajalo dobro razpo
loženje, ki je  dajalo različne progno
ze za prihajajoče čebelarsko leto. Tudi 
to pot je bilo tako. Hladna in pozna 
pomlad je sicer zavlekla razvoj vege
tacije vsaj za 10 dni, vendar pa so že 
od začetka m aja čebele dobro izkori
stile obilno pašo na sadnem drevju in 
se ob tem kar dobro okrepile.

Sredi m aja pa je zacvetela akacija, 
ki je takoj dobro zamedila. Seveda 
je bila bera različna, odvisno od ja
kosti čebeljih družin, obsega akacije
vih gozdov in klim atskih razmer. Da
la je  najm anj dva dobra točenja. Po
nekod je bilo m edenje celo tako obil
no, da so najboljše čebelje družine 
nanosile toliko medičine, da je bilo 
blokirano zaleganje matic.

Prve dni junija pa je opazovalna 
služba gozdnega m edenja v hp Medex 
že prejem ala informacije o m edenju 
smreke. Najboljša bera je bila na 
zgornjesavinjskem območju in na ob
sežnem delu Pohorja. V sredstvih jav
nega obveščanja smo objavili največ 
podatkov prav s tega območja. Naj
bolje so se odrezale opazovalne posta
je: Legen, Vitanje, Zreče, Lenart, Za
vrh  pri Črnivcu in Tirosek. Dnevna

bera je bila do 25. 6. v poprečju od 
1,50 kg do 2,50 kg, dne 6. 7. pa je  na 
opazovalni postaji Tirosek kontrolna 
tehtnica zabeležila 4 kg bere. Okoli 
25. 6. je bilo sicer nekaj deževnih dni, 
ki so delno prekinili medenje, vendar 
pa se je takoj na prvi sončen dan 
tehtnica ponovno povzpela čez 1 kg. 
Tisti čebelarji, ki so pripeljali na 
smrekovo pašo močne čebelje družine, 
so se radi pohvalili, da so zavrteli 
točilo tudi v tretje.

Po sedmem juliju  se je pričelo 
tudi medenje kostanja. Obilnejše bere 
so zabeležili na opazovalni postaji 
Zreče in  v Lovrencu na Pohorju, kjer 
se je tehtnica v desetdnevnem in ter
valu gibala od 1 kg do 1,80 kg. Čeprav 
na kostanjevi paši ni bilo rekordne 
bere, pa je kostanjeva paša pomemb
na bolj zaradi obilice cvetnega prahu, 
ob katerem  se čebelje družine močno 
okrepijo. Skoraj hkrati se je pojavilo 
tudi m edenje lipe. Čebelarji pravijo, 
da medi lipa vsakih deset let, zato 
nimajo kaj dosti zaupanja vanjo, saj 
zna biti izredno m uhasta. P ri nas je 
razširjena predvsem širokolistna lipa 
(Tilia platyphyllos Scop.), katere do
kaj ohranjene sestoje najdem o na Go
renjskem, Kočevskem in v Kanalski 
dolini. Po vsem sodeč je bilo letošnje 
leto »tisto njeno deseto leto«, saj je 
povsod izredno medila.

Ob tem  ne smemo prezreti tudi ja- 
vorjeve in predvsem neredne jeseno
ve paše, ki je  na Goriškem dala kar 
lepo bero.



Prve dni julija je zamedila na pod
ročju jugozahodnega dela Javornikov 
in v Trnovskem gozdu težko pričako
vana hoja, ki pa letos kljub lepim 
obetom ni uresničila velikih upov če
belarjev.

Na opazovalni postaji Debel ka
men je tehtnica prve dni lepo kazala 
in upati je bilo, da bo »prijela«. Dne 
12. 7. je zabeležila že čez 2 kg bere, 
takoj naslednje dni pa je potegnila 
burja, ki je kljub lepim sončnim dnem 
preprečevala kakršnokoli večje me
denje.

Nekaj podobnega se je dogajalo tu 
di v Trnovskem gozdu, saj so 3. 7. na 
opazovalni postaji Krnica in Nemci 
zabeležili bero 3,60 kg. Ze čez dva dni 
pa se je kontrolna tehtnica že skoraj 
izravnala. Po nekaj bolj ugodnih dneh 
je sicer poskočila do 1 kg, potem pa 
spet kazala le nekaj dekagramske be
re. Tako se je vleklo do prvih dni av
gusta, ko je ponavljajoče se deževno 
obdobje povsod prekinilo medenje, 
kot bi odrezal.

Čebelarji so že slutili, da s hojo ne 
bo več kaj prida, tembolj, ker je 
razen nekaj področij lokalne narave 
v celoti odpovedal tudi Gorski Kotar.

Ponovno je obveljalo pravilo, da 
območje, ki je v določenem letu dob
ro medilo, prihodnje leto ali pa tudi 
več let zaporedoma ne gosti na svojih 
vejah rastlinskih uši. Obstaja možnost, 
da lahnide in lekonije na tako »iz
črpanih« gostiteljicah ne najdejo p ra
ve* hrane in  se zato tudi ne morejo 
normalno razvijati.

Hoja pa letos ni razočarala tistih 
srečnežev, predvsem pa pogumnežev, 
ki jim  je uspelo prebiti »jeklen ob
roč« okoli Dolenjskih Toplic, k jer so 
hrabro pristavili tudi svoj »lonček«. 
No, to se jim  je vsekakor izplačalo, 
saj je bila bera na panj tudi po 20 kg 
in  več.

Slabše, a dolgotrajno m edenje hoje 
pa so ugotovili tudi na celotnem Per- 
hajm skem  masivu.

Več ali manj razočarani nad hojo so 
se čebelarji konec julija vse pogosteje 
ozirali v Liko. Za te nepotešene ape
tite je  kot nalašč v avgustu izšel v 
dnevniku Delo Tanjugov članek z na
slovom »Slovenski čebelarji pasejo v 
Liki«, ki je oznanjal dobro pašo na 
vresi in žepku. Posledica te objave pa 
so bili bolj ali manj zaman prevoženi 
kilometri, veliki prevozni stroški in 
slaba volja čebelarjev, saj je bila si
tuacija v Liki povsem drugačna. Sko
raj hkrati je sredi avgusta v Liki za- 
medil žepek (Saturea m ontana) in 
vresa (Colluna vulgaris). Žepek raste 
skoraj na golem kam enju, zato je bi
lo ob obilnem spomladanskem dežev
ju  pričakovati, da bo dobro zamedil, 
vendar se je pokazalo, da te padavine 
za žepek niso odločujoče. Zanj je naj
pomembnejši tisti dež, ki pade tik 
pred pričetkom cvetenja, ko so cvetni 
popki že oblikovani. Seveda pa zah
teva tudi stalno vreme, brez naglih 
sprememb.

Žepek je pričel cveteti na vrhovih 
planin sredi avgusta in se postopoma 
spuščal do nižin, tako da bo v bližini 
m orja cvetel še dolgo v jesen, ko je 
v višjih legah že hladno. Tako je  bila 
v višjih legah od 10. do 20. avgusta 
dnevna bera nad 2 kg, v nižinah pa je 
tehtnica pokazala tudi po 3 kg.

Največje težave pa je za tam kajš
nje čebelarje predstavljala burja, ki 
je oslabila čebelje družine, ki takšne 
niso bile sposobne bolje izkoristiti pa
še in se zimska zaloga m edu giblje od 
5 do 10 kg na panj. Po izjavah čebe
larjev pa vresa na Gospiškem polju 
že vrsto let ni bila tako slaba kot v le
tošnji sezoni.

K ljub tem u smo lahko na splošno 
kar zadovoljni z letošnjo bero, ki je 
bila tako raznovrstna, vendar zaradi 
različnih faktorjev, predvsem pa zara
di nezadostne jakosti čebeljih družin 
ali pa strahu pred vdorom kužnih bo- 
leezni na še »neokužena« področja, še 
vedno ne dovolj izkoriščena.
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TRGOVINA S  KRANJSKO ČEBELO VČERAJ IN DANES
M. MENCEJ

K ranjska siva čebela je znana in 
slovi po svetu zaradi svojih lastnosti, 
kot so marljivost, krotkost, odpornost 
proti mrazu, rojivost itn., kar jo uvr
šča poleg sive kavkaške med izjemne 
v sklopu čebeljih ras. P rav zaradi svo
jih lastnosti se je hitro razširila po 
Evropi in zunaj njenih meja, brž ko 
je trgovina nekoliko svobodneje zadi
hala. Dokler so bili čebelarji vklenje
ni v hotenja posvetne in cerkvene go
spode, posebno še v samovoljo nji
hovih oskrbnikov in upraviteljev, ki 
so skrbeli, da sta med in vosek prišla 
v roke gospodi in so cene sami po
ljubno določali, ni bilo ugodne klime 
niti za čebelarjenje niti za trgovanje 
s čebelami in čebeljimi pridelki.

Sele z usihajočim srednjeveškim 
fevdalnim gospodarjenjem in prihaja
jočim obdobjem kapitalizma, ki je ved
no glasneje terjalo svobodno trgova
nje, so se odprle nove možnosti tudi 
za to km etijsko panogo. Prazne držav
ne blagajne fevdalnih v ladarjev so 
terjale reformo dotedanjega gospodar
stva. V tedanjem  obširnem avstrijskem  
cesarstvu, kam or je spadala tudi Slo
venija, so razm ere prisilile cesarico 
Marijo Terezijo, da je podpisala za
kone za pospeševanje km etijstva in 
med temi leta 1775 tudi čebelarski pa
tent, ki je bil veljaven za nekatere 
dežele avstrijske monarhije, ni pa 
veljal za Kranjsko. Iz čebelarskega pa
tenta izvirajoče pravice je K ranjska 
dobila šele pozneje. Od tedaj je smel 
vsakdo čebelariti s poljubnim  števi
lom družin. P ri tem pa je imel nepre
cenljive zasluge s svojimi predlogi naš 
rojak Anton Janša, ki je tedaj uspešno 
in  umno čebelaril pri cesarskem dvoru 
na Dunaju.

Nekaj let pozneje je nemški baron 
Rothschütz kupil na Dolenjskem večje

posestvo, na katerem  je bil tudi dobro 
urejen čebelnjak s kranjiči. Tu je  spo
znal našo marljivo in donosno čebelo. 
Dolenjska se mu je s svojim valovitim 
gričevnatim  svetom, blagimi podneb
nimi razm erami in različno medovito 
floro zdela kot raj za čebelarjenje. To 
je navdušilo njegovega sina Emila, da 
je uredil v Podsmreki pri Višnji gori 
čebelarski obrat in ga imenoval kar 
»K ranjski čebelnjak barona Roth- 
schütza Višnja gora«. T ravnata poboč
ja  na pomlad, m ana smrekovih in hoje- 
vih gozdov v poletju in  belordeča po
lja ajde na jesen so dajali pašu, da je 
svoj čebelarski obrat km alu močno po
večal. 2e v nekaj letih je  imel tolikšno 
čebelarstvo, da je  bil prisiljen pokli
cati čebelarskega m ojstra iz Švice za 
upravljanje, v glavnem pa za trgovino 
s čebelami. Iz njegovega čebelarskega 
obrata je prvič romala kranjska siva

Vzreja matic včeraj. . .
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In vzreja matic danes . . .

čebela v daljno Indijo. Tako je že v 
prvih letih čebelarjenja pred več kot 
sto leti razposlal nad 2000 čebeljih 
družin in  matic na razne strani. Ra
čuna se, da je razposlal na tu ja  tržišča 
nad 100.000 čebeljih družin, pri tem 
pa niso vštete matice, ki jih  je razpo
šiljal.

Njegov prim er je najbrž spodbudil 
graščaka Langerja iz Poganic pri No
vem mestu, da je začel trgovati s 
kranjsko sivko in z maticami. Leta 
1877 je poslal prve družine naših sivk 
v daljni Rochester v Sev. Ameriki. Po 
skoraj dveh mesecih vožnje so prišle 
tja  popolnoma zdrave. V istem letu je 
poslal tudi prve sivke na Javo v In
doneziji, k ar je bilo nekaj edinstve
nega v tedanjih  trgovskih poslih s če
belami.

Na drugem  koncu Slovenije, v Moj
strani na Gorenjskem, je  v istem času, 
tj. v drugi polovici prejšnjega stoletja, 
razvil Mihael Ambrožič čebelarsko

podjetje, ki je  čebele izvažalo, in je 
v celoti izvozil nad 70.000 čebeljih d ru 
žin. Kako je znal propagirati in  uve
ljavljati vrednost naše sivke, najzgo
vorneje pove podatek, da je na 26 
m ednarodnih razstavah prejel 147 od
likovanj v obliki kolajn in diplom. Po 
njegovi sm rti 1904. leta je postal naš 
največji in  hkrati edini pomembnejši 
izvoznik čebel Jan  S trgar iz Bohinja 
in  med obema vojnam a redek in  edini 
vzrejevalec matic za razpošiljanje v 
tujino.

Če odmislimo čisto trgovske namene 
in gmotne koristi, ki so jih pri tem 
zasledovali, jim  moramo priznati, da 
so s svojim trudom  in prizadevnostjo 
zelo veliko pripomogli k pravilnem u 
vrednotenju in širjenju  naše sive če
bele po vsem svetu.

In  kakor se navadno dogaja, so so
lidno in uspešno trgovino skalili tudi 
tu  brezvestni posamezni čebelarji, hla
stajoč po hitrem  in dobrem zaslužku. 
Jezo nad takšnim  početjem je na za
četku tega stoletja stresel znani raz- 
pošiljatelj naših čebel A nton Žnider
šič, ko je v Slovenskem čebelarju za
pisal: »Vsako leto se na področju če
belarske trgovine pojavljajo nove fir
me . . .  S prodajo čebel se ukvarjajo 
tudi taki, ki zelo malo razumejo o če
belah in jim  je le za to, da bi zaslu
žili čimveč denarja, za k a r jih  žrtve 
slabe kupčije preklinjajo . . .«  Zavoljo 
takšnih nepridipravov je Zveza ured
nikov čebelarskih časopisov v Nemči
ji črtala z liste prodajalcev m atic ne
kaj čebelarjev iz Bohinjske Bistrice, 
Begunj in Jesenic te r javno opozorila 
čebelarje pred nakupom  njhovih če
bel. Odpor proti naši čebeli se je za
voljo takšnih razpošiljateljev vedno 
bolj širil, k a r se je km alu pokazalo 
tudi v Švici, k jer so na željo švicar
skih čebelarjev prepovedali objavljati 
v njihovem čebelarskem časopisu in- 
serate, med drugim  tudi za našo sivo 
čebelo, in to kljub temu, da je bila n ji
hova rjava čebela križanec naše in
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Masovna vzreja 
m atic zahteva 

moderne 
pripomočke

njihove črne čebele, ki pa je po svojih 
lastnostih daleč zaostajala za našo.

Po drugi svetovni vojni je naše 
čebelarstvo usihalo in s tem  tudi to
vrstna trgovska dejavnost. Res je  v 
povojnih letih čebelarstvo v tujini 
močno napredovalo, predvsem v 
vzhodnih deželah, ni pa upadlo zani
m anje za našo sivko. Iz bolj ali manj 
znanih vzrokov pa naša porabniška 
mrzlica ni pokazala ustreznega zani
m anja za čebelarstvo, zato so spretni 
in trgovsko bolj naravnani sosedje iz
koristili to našo lagodnost. Oskrbeli so 
si pri naših redkih vzrej evalcih čisto
krvne sivke in na podlagi teh vzrejali 
matice za izvoz pod imenom karnike. 
Koliko so jih  izvozili, ni znano. Vemo 
le približno, kdo vse jih je uvažal. 
Sele v zadnjem  času organizirata ZČDS 
in Medex vzrejo selekcioniranih m a
tic v večjem obsegu. Popraševanje po 
njih pa doma, v evropskih in v deže- 
želah zunaj Evrope nenehno narašča.

Kakor poroča tu je  strokovno čebe
larsko časopisje, se predvsem  zadnja 
leta ostro postavlja vprašanje matic 
in paketnih čebel. Specializirane polje

delske žužkocvetne kulture, večletne 
trave, detelje, sadovnjaki itn. zahte
vajo vedno več žuželk za ustrezno 
opraševanje. V borbi s škodljivci po
ljedelskih k u ltu r usposabljajo vedno 
več herbicidov, insekticidov in  fungi
cidov; vse to pa mori koristne žužel
ke; zato stopa čebela kot opraševalka 
poljedelskih k u ltu r vedno bolj v 
ospredje. Po m ednarodnih podatkih je 
zdaj že razm erje 5 : 95 v prid čebele. 
Na drugi strani pa je bolezen varrooza 
zdesetkala čebelje družine, predvsem 
v vzhodnih državah, in  je zavoljo tega 
nakup paketnih čebel in  m atic zanje 
toliko bolj nujen. Za zatiranje varroe 
pa do zdaj nimamo zdravila, zato so 
biološki posegi še najuspešnejše sred
stvo proti varroi. P ri tem  pa igra po
membno vlogo trotovina v čebelji d ru
žini. Ena od lastnosti naše sivke pa je 
prav ta, da ima veliko trotovine v d ru 
žini. Vse to pa kaže na odpiranje večje 
možnosti za trgovanje z našimi čebe
lami, predvsem za izvoz matic. P ri tem 
je  potrebna družbena pomoč, ki pa 
je do zdaj naše čebelarstvo še sploh 
ni bilo deležno.
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POMEMBNO MEDOV1TO DREVO MEHURNIK
LUDVIK KOSI

2e kar nekaj let razmnožujem rae- 
dovito drevo m ehurnik. M ehurnik — 
Koelreuteria paniculata — je medo- 
vito drevo, ki so ga poimenovali po 
botaniku prof. K oelreuterju (1733— 
1806). Čebelarskim piscem je verjetno 
znan. Znanstvenik K oelreuter je prvi 
ugotovil pomen žuželk za medseboj
no opraševanje in je  izvedel več kri
žanj, ki so razjasnila pomen žuželk 
pri opraševanju.

Drevo so pripeljali v Evropo iz Ki
tajske leta 1763 in ga posadili pri k ra
ju  Goome na grofiji W orchestershire 
v Angliji. Je  srednjedebelno drevo. 
Listi so lihopernati in sestavljeni iz 
okrog 15 jajčastih nazobčanih lističev. 
Izredno veliko pokonci stoječe socvet
je je sestavljeno iz zlatorum enih do
1 cm velikih cvetov. Pogled iz daljave 
na cvetoče drevo je kakor pogled na 
velikanski čaroben zlatorumen cvet. 
Cveti in medi meseca julija, avgusta 
in v začetku septembra. V drevesnici 
tu  pa tam  že dveletna drevesca na
stavljajo cvetove. Plodovi so po tri 
napihnjene  luske v obliki lepih lam 
pijončkov. Po teh napihnjenih luskah 
je dobil še drugo ime: m ehurnik. Na
ravni ali z bronso okrašeni plodovi se 
im enitno podajo na novoletni jelki in 
še kje. Na dnu vsake luske sta po dve 
okrogli semeni črne barve in  grahove 
velikosti. Sodi med prvorazredno le- 
potično drevje in ga ponekod raz
množujejo v cvetličarnah. Za jesensko 
in spomladansko saditev 1982/83 bo
do na voljo enoletni in dveletni me- 
hurniki.

Sadni m aterial pošiljam kupcem po 
sprejem ljivih cenah. Čebelarjem krož- 
karjem  pošiljam sadilni m aterial 
brezplačno! Pred dvema letoma sem 
poslal po tovarišu inž. Sivicu dvakrat 
po 88 sadik m ehurnika čebelarjem 
pionirjem ljubljanskega krožka za

simbolizirana Titova spomenika. Ko
likor mi je znano, je moja drevesnica 
za medovite rastline edina v Jugo
slaviji. M ehurnik odlično uspeva v 
zavetnih sončnih legah, k jer lahko les 
dobro dozori.

Zdaj pa še nekaj o evodiji in češnji, 
ki ne sodita pod navedeni naslov. Evo- 
dio so na veliko sadili podjetni m ur
skosoboški čebelarji na prostrani rav
nici s celinskim podnebjem. Veliko de
narja  so žrtvovali za draga uvožena 
drevesca, a uspeha ni bilo, ker evodia 
pri nas ne prenese ostrega mraza. Na 
kratko povedano: evodia zadovoljivo 
raste in medi tam, k jer uspeva žlaht
na vinska trta  in  v krajih  s sredozem
skim podnebjem. P rav tako imam na 
voljo precejšnjo količino do 2 m vi
sokih evodijevih drevesc za jesensko 
in pomladansko saditev 1982/83.

O češnji sem že precej napisal v 
Slovenskem čebelarju. Zdaj pa neko
liko o povpraševanju po tej vsestran
sko koristni rastlini.

Češnjo vzgajam v drevesnici medo- 
vitih rastlin že pol stoletja, a tako 
množičnega povpraševanja kot letos 
po tem  lepem drevesu naših gozdov 
ni bilo še nikoli. Samo m ariborskim  
čebelarjem in sadjarjem  pošiljam let
no 4000 do 6000 izbranih češnjevih se- 
menjakov. Naj ponovno poudarim  be
sede podnanoškega čebelarja: »Konec 
19. in v začetku 20. stoletja je bilo v 
podnanoških k ra jih  ne samo mnogo 
čebel, temveč tudi vse polno češenj. 
V zadnjih 50 letih je zaradi posekanih 
češenj čebelarstvo v teh kra jih  naza
dovalo.

V preteklih  letih so precej drevesc 
nabavili v moji drevesnici medovi- 
tih rastlin podjetni in razgledani mo
zirski, vučjevaški, ilirskobistriški, 
ptujski in cerkniški čebelarji. Za zgled 
si je  potrebno postaviti cerkniške če-
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belarje. Povezali so se z gozdnimi pod- češnje na račun GG Postojna, 
je tji in njihovimi strokovnjaki. 2e za Zato, tovariši čebelarji, po njihovi 
leto 1984 so naročili 1000 sadik gozdne poti naprej!

NA ŠESTINI ZEMELJSKE OBLE SO  RAJONIZIRALI 
ČEBELJE PASME

M. MENCEJ

oblasti beloruske SSR določili k ran j-
Poročilo o rajonizaciji čebeljih pasem 

in rodov v Sovjetski zvezi so objavili 
v letošnji 5. št. Pčelovodstva. Vsekakor 
je to pomembno nasploh, za nas pa 
zanimivo, zlasti glede na to, kakšno 
mesto je  dodeljeno naši čebeli v posa
meznih območjih ZSSR.

Z namenom, da bi ohranili čistost 
čebeljih pasem in rodov in okrepili n ji
hove pozitivne lastnosti, je zvezno mi
nistrstvo za km etijstvo ZSSR v dogo
voru s sveti m inistrstev republik pred
pisalo vodstvom in specialistom, upra
vam in ustreznim  oddelkom m inistr
stev za km etijstvo posameznih repub
lik, da na območjih, za katera so p ri
stojni, strogo nadzorujejo uvoz čebel v 
družbena in zasebna čebelarstva. Ne- 
rajoniziranih čebel ni dopustno uvažati.

Čebelarski obrati, ki se ukvarjajo 
s trgovino s čebelami (paketne čebele) 
in maticami, se morajo strogo ravnati 
po predpisanem  rajoniziranju. Enako 
velja za prevaževalce čebel na paše 
med posameznimi republikam i in ob
lastmi.

Uvoz nerajoniziranih čebeljih pa
sem in rodov v znanstveno-razisko- 
valne namene je  dovoljen samo s po
prejšnjim  dovoljenjem m inistrstev za 
km etijstvo posameznih republik.

Vsekakor so pred rajonizacijo tem e
ljito preučevali in  upoštevali dolgo
ročne izkušnje. To je razvidno npr. iz 
raziskav v Beloruski SSR, k jer so v 
tam kajšnjih  geofizičnih razm erah pre
učevali donosnost kranjske (imenujejo 
jo krainska) čebele že v letih 1971 do 
1975 na tam kajšnjih  stojiščih. Na p ri

poročilo znanstveno-tehničnega sveta 
m inistrstva za km etijstvo so potem 
priporočili znanstveno-raziskovalnemu 
institu tu  v Minsku (glavno mesto Be
loruske SSR) selekcijo kranjske čebe
le. Da bi selekcionirali najboljše s k ri
žanjem različnih skupin teh čebel, so 
delali preizkuse 4 leta na 2000 paket
nih čebelah z več kot 3000 maticami. 
Hoteli so dognati stopnjo donosnosti, 
jesenski razvoj, zaleganje matic, pre
zimovanje, moč družin spomladi, šte
vilo zaleženih satov, količino porab
ljene hrane, navzočnost oziroma po
m anjkljivost vlage, nesnage v panju 
in podobno.

Katere pasme oziroma rodove pa so 
odbrali za posamezne rajone?

Določili so območja srednjeruski, 
sivi kavkaški, karpatski, kranjski, 
stepni ukrajinski in  v nekaj oblastih 
italijanski čebeli. Razumljivo je, da je 
največ rajonov določenih srednjeruski 
čebeli, ker je ruska federacija (RSFSR) 
največja in  ima največ avtonomnih 
republik in oblasti v srednjem  in si
birskem  delu države. Nekateri rajoni 
so nam enjeni izključno srednjeruski, 
v drugih pa poleg srednjeruški še sivi 
kavkaški in kranjski čebeli (v štirih 
rajonih). To so severnozahodna in se
verovzhodna območja centralne Rusije 
(kalininska, kujbiševska, kaluška in 
orenburška oblast).

Nasprotno tem u pa so v U krajinski 
SSR določena območja poleg ukra jin 
ski čebeli še sivi kavkaški, karpatski 
in le v nekaj območjih srednjeruski 
čebeli, n ik jer pa kranjski. So pa za vse 
sko čebelo. Presenetljivo je, da so v
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južnoazijskih republikah (uzbeška in 
kazahstanska) določili od štirih  oblasti 
kar tr i izključno in  samo kranjski če
beli.

Tako je dobila naša čebela zavidlji
vo mesto v rajoniziranem  program u 
čebeljih pasem oziroma rodov v Sov. 
zvezi. Ce pa računamo, da je karpat

ska čebela le veja kranjske, potem je 
določeno kranjski čebeli enakopravno 
mesto s srednjerusko, sivo kavkaško 
in  ukrajinsko stepsko čebelo. Tako je 
tudi razum ljiv uvoz matic kranjske 
pasme iz A vstrije in to je še en opo
min za izvoz naših m atic v Sovjetsko 
zvezo.

REKORDNA PA ŠA  NA AKACIJI

Letos je lahko zadovoljnih kakih 
150 čebelarjev v občini Mladenovac, 
kot poroča glasilo Zveze čebelarskih 
organizacij Srbije. Razlog tem u za
dovoljstvu pa je  akacijeva paša, ki je 
bila v tem letu rekordna. Razmere za 
pridelek akacijevega m edu so bile ze
lo ugodne: suho vrem e in hitrost ve
tra  do 2 m/sek. Vse je to povzročilo, 
da so čebelarji tega območja dosegli 
rekorden uspeh.

Akacijeva paša je najpom em bnejša 
za področje Mladenovca in  če je ta 
uspešna, potem so čebelarji nagrajeni 
za svoj trud  in požrtvovalnost; poleg

tega, da je leto prineslo čebelarjem 
največ medu. Razveseljivo je tudi to, 
da niso ugotovili nobene bolezni ali 
okužbe čebel. Vse to deluje spodbudno 
na večino čebelarjev, ki že načrtujejo 
povečanje števila panjev. In  če so do
sedanja leta slabe paše nekoliko 
om ajala samozaupanje čebelarjev, jih 
bo letošnji uspeh gotovo opogumil. 
Uspešna čebelarska letina je izzvala 
pozitivne reakcije tudi v skupščini 
občine, k jer so prvič v tem  letu raz
pravljali o položaju čebelarstva v ko
m uni in  o ukrepih  za njegovo pospe
ševanje.

Pčelar, št. 8. str. 254

OBVESTILO O VIŠINI ČLANARINE ZA LETO 1983

Obveščamo vse čebelarske organizacije, da je članarina ZCDS 
za leto 1983 350 din in  2 din na ekonomski panj za tiskovni sklad. 
S članarino je plačan tudi Slovenski čebelar.

Prosimo vse organizacije, da čimprej poberejo članarino za 
leto 1983 in nam  pravilno izpolnjene sezname, za katere boste obraz
ce prejeli po pošti še ta mesec, pošljete najkasneje do 1. 2. 1983.

Vsi člani in naročniki, ki v prihodnjem  letu ne želijo prejem ati 
revije Slovenski čebelar, se naj najkasneje do 1. decembra 1982 
pismeno odjavijo. V nasprotnem  prim eru jim  bomo še nadalje po
šiljali našo revijo.

ZCDS
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ZGO DBE O MATICAH
J .  JANŽEKOVIČ

1. Imel sem čebelnjaček za dva Žni
deršiča in dva sedem satarja. Stal je 
na po m etra visokih nogah, tako da 
je pod njim  rasla trava. Bil je obr
n jen  proti vzhodu. Ena družina je 
imela mlado matico, ki je  bila prav
kar zrela za izvidniški polet. Okrog 
dveh popoldne sem bil p ri čebelnjaku 
in  imel sem srečo, da se je prikazala 
p ri žrelu, se razgledovala, vzletela in 
začela delati kroge, da bi si zapom
nila, kje je doma. K ar je potegnil ve
te r  in njegov sunek jo je  potisnil iz
pod čebelnjaka na  njegovo severno 
stran. K akor da se ni nič zgodilo, je 
nadaljevala svoje kroženje na  severni 
strani, nato pa odletela. Kaj bo, ko se 
bo vrnila? Ali bo znala domov? Ni
sem dolgo čakal. P rile tela  je  na  se
verno stran  čebelnjaka, ga obletavala 
in  obletavala in  tam  seveda ni našla 
žrela. Ves nestrpen sem jo opazoval. 
Kaj naj naredim ? Ali naj jo skušam 
ujeti v zraku? To bi se mi verjetno 
ne posrečilo, mlado matico bi le spla
šil in bi se še bolj zmedla. Minevale 
so m inute. Bil sem kakor na trn ju . 
Zdelo se m i je, da postaja m atica 
u tru jena. Nenadoma pa, kakor da bi 
se ji nekaj posvetilo v drobni glavici. 
Plašno, vsaj tako se m i je  zdelo, se je 
spustila pod čebelnjak, šinila na n je
govo vzhodno stran, še malo zakrožila 
in se srečno v rn ila  k  svoji družini. Po 
nekaj dneh se je oplodila in postala 
rodovitna mati.

2. Na hojevi paši sem imel šest d ru 
žin v  zložljivem čebelnjaku: tr i  pri 
tleh, tr i na njih. K onim p ri tleh sem 
prislonil desko, da so mogle čebelice, 
ki so padle v travo, zlesti k  panjem. 
P rihaja l sem jih  gledat po enkrat na 
teden. Ko sem prišel na tak  obisk, so

mi domači povedali, da je spodnja 
srednja družina rojila. K er im ajo vse 
m atice prirezana krila, sem nekoliko 
pogledal pred panji in  našel v trav i 
kepico čebel pri matici, ki je bila že 
m rtva. Odprl sem družino, uničil ma- 
tičnike, razen naj lepšega, in se vrnil 
čez teden dni. M atičnik sem našel p ra 
vilno odprt, tud i na mlado matico sem 
naletel. Vse je  kazalo, da še ni oplo
jena. Čez teden dni sem bil spet tam, 
da bi pregledal družino. Morda imajo 
že zalego? Izvlekel sem srednji sat in 
res našel lepo strnjeno zaležene celi
ce, hk ra ti pa krasno matico, ki se je 
m irno prem ikala po satu. Oho! Kaj pa 
to? M atica je  im ela prirezana krila! 
Moral bi bil n a jti mlado, pred k ra t
kim  oplojeno matico, pa najdem  tako 
s prirezanim i krili! Na tolikšno čebe
larsko uganko še nisem naletel v 
vsem svojem dolgem čebelarskem  živ
ljenju. Kaj pravite izkušeni čebelar
ski tovariši, kako si je  mogoče razlo
žiti kaj takega? No, naposled sem le 
razvozlal zagonetko. P r i pregledova
n ju  drugih družin sem ugotovil, da je 
tudi zgornja desna rojila. N jena m a
tica s prirezanim i krili je  padla v tra 
vo, zlezla po deski v  spodnji srednji 
panj, ki je imel neoplojeno matico, in 
čebele so jo sprejele, svojo mlado m a
tico pa umorile. Našel sem jo v travi. 
Kakšne zvijače m oram o uporabljati 
čebelarji, da družina sprejm e matico, 
ki jo dodajamo! Tale je  pa kratkom a- 
lo »vdrla« v tujo družino in bila spre
jeta!

3. V čebelnjaku, ki m eri š tirik ra t 
štiri m etre in  im a dve veliki okni, 
sem pregledoval družino, ki je im ela 
p ravkar izvaljeno matico. N aletel sem 
nanjo in jo z njenim  satom dal na
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stojalo, da bi je kje p ri nadaljnjem  
pregledovanju ne poškodoval. Ko sem 
bil gotov, sem hotel v rn iti sat na n je
govo mesto. Iskal sem matico po satu, 
pa je  nisem mogel zagledati. Mlade 
m atice so m ajhne in plahe in  se rade 
skrijejo v čebeljo gručo ali v kako 
luknjo v satu. Nekje že m ora biti, 
sem si rekel, dal sat na njegovo me
sto, vstavil okence in slamico — d ru 
žine imam vse leto enako zapažene: 
pozimi proti mrazu, poleti proti vroči
n i — te r zaprl panj in  začel pregledo
vati druge. K ar opazim, da leta po če
belnjaku matica. Torej zato je nisem 
mogel zagledati na satu! M atica je 
zletela z njega. Napodil sem jo na Si
po in jo u jel v  pest desne roke. Z le
vico sem odprl panj in odstranil slam- 
nico, okenca pa nikakor nisem mogel 
izvleči. No, bom pa matico pri žrelu 
spustil v panj. Zaprto v desni pesti 
sem jo nesel iz čebelnjaka, odprl roko 
tik  ob žrelu, prepričan, da bo m atica 
takoj sm uknila v panj. Pa ni, m arveč 
je  zletela v zrak. Bilo je okrog petih 
popoldne, nebo je bilo oblačno, toplo
m er je  kazal blizu šestnajst stopinj. 
Ob takem  vrem enu m atica še leta, 
vendar ne posebno živahno. Matica, 
ki še ni bila na izvidniškem poletu, 
seveda ne pozna svojega panja. Če 
zleti s sata, ali, kakor moja, z roke, 
se vrne tja, odkoder je  vzletela. Čakal 
sem in čakal, da bi se m i m orda p ri
bližala, zdelo se mi je, da m e od da
leč obletava, vendar nisem dočakal, 
da bi mi sedla kam  na obleko. Slabe 
volje sem se vrn il v čebelnjak, si za
pisal, da je ta  in ta  družina zgubila 
matico in začel pregledovati druge. 
K ar opazim, da m atica spet leta po 
čebelnjaku. H itro zaprem  vrata, ki 
sem jih  bil pustil odprta, napodim 
matico na okno in jo, kakor prej, u ja 
mem v desno pest. O, zdaj je pa levi
ca zmogla vse: odpreti panj, odstra

niti slamnico in izvleči okence. Odprl

sem pest tik  ob satih  in m atica je  ši
n ila med čebele. Nisem si pa znal raz
ložiti, zakaj je matica, ki ni izletela 
iz čebelnjaka, saj sem jo v  zaprti pe
sti prenesel skozi v ra ta  in  mi je  ušla 
zunaj, pred čebelnjakom, priletela v 
čebelnjak. Povprašal sem o tem  na- 
ravoslovca-entomologa, ki je  dejal, da 
verjetno zato, ker ni vedela ne kod 
ne kam, pa jo je  nazadnje pritegnil 
vonj čebelnjaka, po katerem  se je  prej 
nekaj časa spreletavala.

4. Zadnja zgodbica o m aticah je  pa 
brez matice. Znanci iz bližine Črnuč 
so mi sporočili nekega večera, da im a
jo na vrhu  češnje roj in  če hočem, si 
ga lahko ogrebem. K ateri čebelar ne 
bi tega z veseljem  storil! Da bi roj 
kam  ne ušel, sem se zgodaj zju tra j s 
prim ernim  zabojem odpravil proti 
Črnučam, splezal na drevo in stresel 
precej veliko kepo v zaboj. M ajhna 
kepica čebel je padla mimo, pa se za 
to nisem zmenil. Zaboj z rojem  sem 
odnesel k čebelnjaku na Hradeckega 
cesti. Malo sem počakal, da bi se če
bele v zaboju pom irile in  bi jih  s tre 
sel v priprav ljen i panj. Ko pa sem za
boj odprl, so se čebele usule iz njega 
in  izrojile. No, vas bom pač ponovno 
ogrebel s kakega drevesa. Toda vesela 
rojeva pesem je  začela zam irati, če
belji oblak se je bolj in bolj redčil. 
Ne bodo se usedle, središča, m atice ni. 
Očitno je  bila p rav  v tisti kepici, ki 
mi je padla mimo zaboja. Kaj neki 
bodo zdaj naredile? Domov ne znajo. 
Iz Črnuč do Hradeckega ceste je  p re
daleč. Kaj bi v takem  prim eru nare
dili mi, ljudje? Ne vem. Veste, kaj so 
naredile? Kdo bi si mislil! Začele so 
se vračati k meni v prazen zaboj, ki 
so iz njega p ravkar izrojile. Da bi jih 
privezal na novi dom, sem hitro  iz
vlekel iz ene izmed družin sat z ne
pokrito zalego, sprašile so se v p ri
pravljeni panj in vse se je  srečno 
končalo
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QLa cebeiaiskc kmzka
SPET SE BOMO SREČALI IN TEKMOVALI

J 0 2 E  BREGAR

Novo šolsko leto je že v teku in tudi 
mladi čebelarji so že povsod začeli 
delati. Približno z začetkom šolskega 
leta se začne tudi čebelarsko leto. 
Skupno torej sestavljamo načrte za 
našo prihodnjo aktivnost.

Komisija za čebelarske krožke pri 
Zvezi čebelarskih društev Slovenije se 
je tudi že sešla in oblikovala svoj pro
gram dela za naslednje obdobje.

Na posvetovanju m entorjev ob zad
njem  srečanju in tekm ovanju mladih 
čebelarjev so izrekli misel o m orebit
ni reorganizaciji srečanj in tekmovanj 
z m orebitnim i občinskimi ali regijski
mi tekm ovanji, ki bi bila selekcijska 
tekm ovanja za republiško. Preučitev 
tega predloga je predlagal komisiji 
za mlade čebelarje tudi izvršni odbor 
Zveze čebelarskih društev Slovenije. 
Na svoji zadnji seji so člani o tem 
podrobno razpravljali. Ugotovili so, 
da razlogi za drugačno organizacijo 
srečanja in tekm ovanja vsekakor so, 
so pa tudi razlogi, ki govorijo v prid 
dosedanji obliki. S trinjali so se, da 
bi se oblika tekm ovanja nekoliko do
polnila.

Ce bi želeli organizirati regijska 
srečanja in tekm ovanja, bi bilo to na 
prvem mestu zvezano s precej večji
mi stroški, kot je eno samo republi
ško. Problem je  tudi v tem, da delu
jejo krožki mladih čebelarjev po na
ši domovini zelo neenakomerno. Na 
nekaterih področjih jih je zelo veli
ko, na drugih pa jih skoraj ni. Tako 
bi se krožkarji na področjih z razvi
to dejavnostjo znašli v precej hujši 
konkurenci za plasiranje na naslednje 
tekmovanje. Najbrž se bomo vsi stri
njali, da morajo imeti za to vsi enake 
pogoje. Regijska srečanja in tekm o
vanja bi pomenila za vse nas toliko

razširjeno dejavnost, da je resno vpra
šanje, če imamo na vseh področjih 
dovolj usposobljenih in za to delo 
pripravljenih čebelarjev in prosvet
nih delavcev.

Ce bi se na kakšnem  območju ven
darle odločili za organizacijo regijske
ga srečanja in tekmovanja, bo komi
sija take pobude zelo vesela in bo v 
okviru svojih možnosti dala tudi vso 
možno pomoč, ki pa prav gotovo ne 
more biti finančna. Takšna srečanja 
in tekm ovanja so že bila in v glavnem 
tudi uspešna.

Komisija je torej sklenila, da bomo 
tudi letos organizirali srečanje in tek
movanje mladih čebelarjev za vso re
publiko. V smislu pobud, ki jih je za
pisal njen dolgoletni predsednik to
variš M artin Mencej v enem od prejš
njih Slovenskih čebelarjev, pa bi tek
m ovanje dopolnili s praktičnim  de
lom. Organizacijsko in tehnično bo 
najbrž najlaže izvedljivo tekm ovanje 
v zbijanju satnikov in žičenju, pre
učili pa bomo tudi možnost tekm ova
nja v neposrednem poseganju v panj.

Mlade čebelarje in njihove m entorje 
obveščamo, da jih bomo z vsem se
znanjali predvsem v našem glasilu v 
tej rubriki, zato je nujno, da redno 
sprem ljajo Slovenskega čebelarja. 
H krati prosimo, naj krožkarji o svo
jem  delu, svojih doživljajih in o svo
jih željah dopisujejo v svojo rubri
ko, da bo vedno polna in zanimiva.

Komisija je na svoji seji razprav
ljala tudi o kra ju  naslednjega sreča
nja in tekm ovanja. Odločila se je, da 
si bo še naprej prizadevala, da bi bila 
prireditev na področju, k jer so krož
ki šolarjev-čebelarjev manj razviti, da 
bi jih tako spodbudila in bi se naše
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delo poživilo in  širilo. Za pomoč in  so
delovanje ob tej naši akciji bomo za
prosili tovariše čebelarje iz P tu ja  in 
okolice. Vemo, da delujejo tam  dobri 
in stroki zvesti čebelarji in da je pod
ročje tudi čebelarsko zanimivo.

Želimo, da bi nas bilo na nasled
njem  srečanju in  tekm ovanju vsaj to
liko kot na prejšnjih  in smo prepri
čani, da bodo mladi čebelarji na tem 
tekm ovanju pokazali še več znanja in 
zagnanosti.

»PCELARSKI KOMBINAT BEOGRAD«
Jovana Rajiča 5, 11000 BEOGRAD
Tel. (011)402 287, 403765 in 695919 
telex 12545 Yu Pekom

VAM NUDI BIOSTIMULATIVN O SREDSTVO ZA ČEBELE

FORSSAPIN
Forssapin vsebuje celo vrsto koristn ih  sestavin, m ikro in m akro 
elemente te r vitamine, ki omogočajo, da m atica zaleže več zalege.
Poizkusi, ki so bili izvedeni v ZDA so pokazali, da se je zalega 
povečala tudi do 84,5 °/o.
Forssapin veča moč družin in omogoči boljše prezimovanje.
Samo z močnimi družinam i v  letošnjem  letu  boste dobili več m e
du v naslednji čebelarski sezoni.
Po naročilu pošljemo FORSSAPIN tudi po pošti.

OBVESTILO*

V letu 1981 je v Uradnem  listu SR Slovenije izšel pravilnik o 
izkoriščanju čebeljih paš v Sloveniji. K er pravilnik določa, da bodo 
morala čebelarska društva izdelati pašni red na osnovi pašnih ka
tastrov, se je  IO ZCDS odločil, da ustanovi delovno skupino, ki bo 
pripravila osnutek pašnega katastra, ki bo vzorec za izdelavo paš
nih katastrov za vso Slovenijo.

Prosimo predvsem čebelarje gozdarje, geometre, agronome in 
ostale, ki mislijo, da lahko bistveno pripomorejo pri izdelavi kvali
tetnega osnutka katastra, da sodelujejo in to sporočijo na ZCDS, 
Cankarjeva 3, Ljubljana, ali na telefon (061) 210 992.

Izvršni odbor ZCDS
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30. OBLETNICA ČEBELARSKEGA DRUŠTVA PO STO JNA  
IN RAZVITJE PRAPORA

11. septem bra t. 1. smo se zbrali če
belarji čebelarskega društva Postojna 
v lepi in  gostoljubni vasi Orehek, da 
bi skupno z gosti proslavili 30. oblet
nico ustanovitve čebelarskega društva.

Udeležba je bila množična in so se 
je udeležili tudi zastopniki ZCD za 
Slovenijo s predsednikom in podpred
sednikom, zastopniki čebelarskega 
društva Ajdovščina, Cerknica in Ko
per.

Po pozdravnem nagovoru tovariša 
predsednika društva je razvil nekaj 
misli in  podatkov o čebelarskem dru
štvu Postojna tov. prof. Radovan Bra
tina s kratkim  nagovorom:

»Spoštovane tovarišice in tovariši 
čebelarji, spoštovani gostje in navzoči 
prijatelji čebelarstva! Dovolite mi, da 
v imenu čebelarskega društva Postoj
na povem nekaj misli in podatkov ob 
pomembnem praznovanju 30-letnice 
našega društva.

Prvi začetki čebelarstva na našem 
območju segajo daleč v zgodovino. 
Naši pradedje so gojili čebele na zelo 
prim itiven način, v glavnem v kranji- 
čih, in so pridobivali med, ki jim  je 
služil kot sladilo in zdravilo, te r vosek 
za izdelovanje sveč.

Dokajšen razm ah je  dobilo čebelar
stvo pri nas v prvih desetletjih našega 
stoletja z uvedbo panja na premično 
satje in predvsem z razmahom AZ 
panja našega ilirskobistriškega rojaka 
Antona Žnideršiča. V tem obdobju 
srečujemo pri nas že dokaj razgledane 
čebelarje, z večjim številom modernih 
panjev, kot npr. Sajevca v S tari vasi, 
V inklerja v Postojni, Volka v Suhorju 
in druge.

Krivične državne meje rapallske mi
rovne pogodbe iz leta 1920 so odrezale

naše kraje od matične domovine in jih 
dodelile Italiji, ki je  z nastopom fa
šizma začela izvajati nad našim prebi
valstvom najhujši teror: ukinila nam 
je  šole, vse gospodarske, kulturnopro- 
svetne organizacije, prepovedala je  ra 
bo m aterinega jezika, hotela je kratko- 
malo zbrisati slovensko zavest naših 
ljudi. Ti pa niso klonili. Kljub straš
nem u pritisku z zapori, konfinacijami, 
posebnimi sodišči in streljanju  naših 
domoljubov so ostali zvesti svojemu 
narodu in  svoji slovenski zemlji, kar 
se je pokazalo predvsem leta 1941, ko 
so množično stopali v vrste NOB in 
se borili do osvoboditve pod vod
stvom m aršala Tita in K PJ. Iz tega 
obdobja nimamo natančnih podatkov, 
toda naprednejši čebelarji so bili člani 
čebelarske zadruge v Gorici, vse do
kler je  ni leta 1924 fašistični režim 
ukinil. Bili so tudi naročniki Sloven
skega čebelarja, glasila za slovenske 
čebelarje, ki je izhajalo v Ljubljani.
V obdobju med obema vojnam a je če
belarstvo pri nas stagniralo.

Novi razm ah je  dobilo šele po osvo
boditvi in priključitvi naših krajev 
matični domovini Jugoslaviji.

Takoj po osvoboditvi smo se začeli 
čebelarji organizirati v društva, da bi 
tako lažje uresničevali naše težnje po 
napredku, razmahu, modernizaciji in 
sanaciji čebelarstva te r njegovi večji 
produktivnosti in da bi tako koristili 
našemu delovnemu človeku, naši skup
nosti in  našemu km etijstvu.

Pri nas je nastalo tako društvo že 
leta 1947, registrirano pa je bilo šele 
leta 1952 in tako praznujem o danes 
30-letnico ustanovitve našega društva.

Tedanje društvo je obsegalo čebe
larje iz postojnske občine, Rakeka,
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Cerknice in Starega trga, to je čebe
larje bivšega okraja Postojna. Društvo 
je štelo tak ra t 188 članov s ca. 1852 
A2 panji in 63 kranjiči.

Kljub težkim razmeram, nerazum e
vanju za čebelarstvo in njegov pomen 
te r koristi je število organiziranih čla
nov nenehno raslo.

S tečaji, predavanji, organiziranimi 
razgovori in s pomočjo Slovenskega 
čebelarja, na katerega so bili naročeni 
vsi člani, je naglo rasla razgledanost 
in strokovnost naših članov. S pomoč
jo izvedencev za čebelje bolezni, ki 
so se usposobili v tem času, smo od
krivali žarišča raznih bolezni in jih 
sproti zatirali. Spoznali smo pomen se
lekcijskih pasem čebel z najboljšimi 
lastnostmi in že leta 1950 ustanovili 
plemenilno postajo v Škocjanu pri Ra
keku, za kar gre največ zaslug čebe
larjem  z Rakeka.

Mnogi čebelarji so se vključili v ko
operacijo s trgovinskim  podjetjem  
Medex in so poleg medu in voska za
čeli pridobivati cvetni prah, propolis 
in matični mleček.

Razmahnilo se je  tudi razvažanje 
čebel na razna pasišča po Sloveniji in 
v sosednjo republiko Hrvatsko, ker so 
čebelarji spoznali, da čebelarjenje na 
stalnem  m estu ni rentabilno.

Odnosi med čebelarji in oblastnimi 
forumi so se močno izboljšali — med
sebojno sodelovanje in posvetovanje 
se je zelo utrdilo.

Danes vsak pam eten človek ve, kako 
koristno je čebelarstvo. Našim delov
nim ljudem  ne daje le med, ki ni samo 
zelo kalorična hrana, ampak tudi pri
znano zdravilo; daje vosek, ki ga nu j
no potrebuje vsa industrija, od kozme
tične do vojne; daje cvetni prah, pro
polis, matični mleček in strup, snovi, 
ki jih uporablja m oderna medicina kot 
nepogrešljive sestavine za razne zdra
vilne preparate. Na čebelarstvo pa 
moramo gledati še iz drugega zornega 
kota. Upoštevati moramo vlogo čebel 
v sadjarstvu, vinogradništvu, v km e

tijstvu nasploh. Brez oprašitve bi ne 
imeli kakovostnega sadja, jagodičevja, 
semena raznih rastlin  itd. Koristi, ki 
jih ima km etijstvo od čebel, so nepri
merno večje od direktnih dohodkov 
čebelarstva.

Zato je  nujno potrebno, da pospe
šujemo in podpiramo čebelarstvo in 
da vzgajamo nove mlade kadre čebe
larjev, ki bodo nadomestili nas sta
rejše. P ri tem  veliko pomagajo čebe
larski krožki na naših šolah, ki bi jih 
morali bolj podpirati.

Danes je v našem društvu, ki obse
ga samo območje občine Postojna, or
ganiziranih 112 čebelarjev s 1982 AZ 
panji. Tu in tam  pa jih je še nekaj 
neorganiziranih, tako npr. na Pivškem 
10 čebelarjev s približno 150 panji in 
na Postojnskem 8 čebelarjev z okoli 
80 panji.

P rav  bi bilo, da bi se tudi ti p rid ru 
žili našim vrstam  in s skupnim i moč
mi uresničevali naše cilje.

Ob 30-letnici našega organiziranega 
dela bomo razvili prapor čebelarskega 
društva Postojna.

V imenu čebelarskega društva Po
stojna se najtopleje zahvaljujem  vsem 
posameznikom, gospodarskim in druž
benopolitičnim organizacijam, ki ste 
kakorkoli pripomogli k nabavi p ra
pora.

Naj bo ta  prapor simbol društva, 
simbol zavesti, pripadnosti in zvestobe 
organizaciji.«

Po nagovoru je sledilo razvitje p ra
pora in odlikovanje z redom II in III. 
stopnje reda A. Janše najzaslužnejšim 
čebelarjem v društvu.

K besedi so se oglasili še predsednik 
ZCDS in zastopniki društev. Nato je 
bila zakuska ob veselem razpoloženju 
navzočih in živahni izmenjavi izku
šenj in problemov v čebelarstvu.

Razšli smo se zadovoljni v upanju, 
da se bomo še večkrat dobili na takih 
srečanjih.

ČD Postojna
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O 6 mttnLce

JAKOB HORJAK

Dne 19. 4. 1982 je v  
Trobendolu zatisnil svo
je  trudne oči vnet čebe- 
ter Jakob Horjak. Bil je 
skromen, tih in redko
beseden, pozoren zakon
ski mož in skrben oče 
svojim  otrokom.

Rodil se je 26. 6. 1901 
v Gornjem Volušu. Ce- 
belariti je začel že s šti

rinajstimi leti, prav tako kakor tudi n je 
gova dva že pokojna brata Franček in 
Janez. Vsi trije so bili zvesti naročniki 
Slovenskega čebelarja. Razen s čebelar
stvom se je ukvarjal tudi z zdravljenjem  
živine in tako pomagal marsikateremu 
sosedu. Vse življene si je služil kruh s 
trdim delom, saj je živel v hribovitem  
svetu, kjer terja obdelovanje zem lje ve- 
veliko truda in marsikatero odpoved.

Tudi v najhujši zimi je dostikrat pe
šačil več kot petnajst kilometrov, da se je  
udeležil sestanka čebelarjev v Laškem. 
Ljubezen do čebel je vcepil tudi svoji 
ženi in vnuku Ivanu, ki je po dedovi 
smrti prevzel njegovo čebelarstvo. Koliko 
spoštovanja in ugleda je užival, je  doka
zal njegov pogreb, ko so se zgrnili ob 
njegovi krsti številni čebelarji, sosedje 
in znanci.

Zahvaljujemo se mu za vse, kar je sto
ril za napredek čebelarstva v  našem kra
ju in za organizacijo. Ohranili ga bomo v 
nai lepšem spominu.

CD LAŠKO
L. Oberžan

TONE JERNEJČIČ

Dne 23. aprila nas je 
vse presenetila vest, da 
je  nenadoma umrl Tone 
Jernejčič iz Sli vic pri 
Rakeku. Ze mlad je mo
ral prijeti za trdo delo. 
Do zloma stare Jugosla
vije je  delal kot gozdni 
delavec in okusil bridki 
kruh težaka.

Leta 1941 je  pričel or- 
gaizirano delati za OF, nato pa so ga 
izdali in aretirali. Z dvema bratoma je  
bil obsojen na večletno zaporno kazen. Po

kapitulaciji Italije se je v  začetku leta 
1944 vrnil domov in pričel ponovno delati 
za OF, nakar je  vstopil med borce za 
osvoboditev.

Po osvoboditvi je  opravljal odgovorna 
dela v organih javne varnosti in raznih 
političnih organizacijah. Napori so načeli 
njegovo zdravje, zato se je moral pred
časno upokojiti

Vendar ni miroval. Poln želja po na
predku in delu se je ponovno zaposlil in 
pomagal pri obnovi domovine. Vodil je 
kmetijsko zadrugo na Uncu, nato Poslo
vno zvezo na Rakeku, nazadnje pa poslo
vno enoto LB na Rakeku. Upokojil se je 
1980. leta. Ni opravljal samo službenih 
dolžnosti, tudi v  drugih organih uprav
ljana je pokojni Tone neutrudno delo
val. Vodil je  borčevsko organizacijo na 
Uncu, delal v občinskem odboru, pri ga
silcih in v  krajevni skupnosti Tudi v  
lovski družini Rakek je bil vedno na čelu 
kot odbornik in soudeleženec pri raznih 
prostovoljnih akcijah. Njegova posebna 
vrlina je  bila, da je bil zelo delaven in 
pošten. Vsakemu je  rad pomagal, če je le  
bilo v  njegovi moči, zato ga bomo kot ta
kega tudi ohranili v trajnem spominu.

Ljubil je  naravo, zato ni čudno, da se 
je  leta 1955. oprijel tudi čebelarstva. Clan 
organizacije je bil od 1. 1960. Dolga leta 
je  bil član upravnega in nadzornega od
bora ter je s svojimi utem eljenim i pre
dlogi dosti pripomogel pri raznih odloči
tvah v korist čebelarske organizacije. Ce- 
belaril je s približno 20 AZ panji. Pred 
nekaj leti pa sta s sinom Borutom zgra
dila nov čebelnjak za 48 panjev. Name
ravala sta si izdelati še nove panje in n a 
polniti čebelnjak, toda prezgodnja smrt 
sina Boruta ga je  tako močno prizadela, 
da je opustil ta načrt in je čebelaril samo 
s 35 A 2  panji. Zaradi sladkorne bolezni, 
ki ga je mučila dolga leta, in zaradi izgu
be sina sta mu prešla volja in veselje do 
dela in čebelarjenja.

Ze pred leti je opravil tudi sam  
tečaj za čebelarskega preglednika. Za vse 
zasluge, ki jih  j e "imel v osnovni čebelar
ski organizaciji, je  dobil leta 1978 prizna
nje red A. Jan.e III stopnje.

Upamo, da z odhodom našega Toneta 
čebelarstvo pri hiši ne bo propadlo. Se 
naprej bo vodila in skrbela za čebelice 
njegova žena Ivanka s pomočjo zeta Jo
žeta, dokler ne bodo za to delo dorasli 
vnuki, na katere je pokojni dosti gradil 
in računal. Najstarejši med njim i že obis
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kuje čebelarski krožek in upamo, da bo 
kmalu lahko pomagal pri oskrbi zmanj
šanega čebelarstva očeta Toneta.

Dragi Tone! Čebelarji se Te bomo ve
dno radi spominjali, zato Ti še enkrat 
kličemo, naj Ti bo lahka domača zemlja, 
v kateri počivaš v  neposredni bližini svjo- 
jega sina Boruta!

Vsem žalujočim pa še enkrat naše is
kreno sožalje!

Za Čebelarsko društvo Rakek 
Albreht Franc

FRANC VADNAL

Marca letos je v  96. letu starosti pre
nehalo biti plemenito srce našega pri
jatelja in vzornika Franca Vadnala.

Rodil se je 11. septembra 1885 v Bo
rovnici pri Ljubljani. V Ljubljani se je 
izšolal za učitelja in nato služboval v 
našem kraju. B il je aktiven na vseh  
področjih, poleg tega pa je bil tudi vnet 
čebelar. Kot tak je bil tudi ustanovitelj 
našega čebelarskega društva. Dolgo je 
bil predsednik društva, vodil je sestan
ke, pisal članke, im el predavanja, kot 
učitelj pa je tudi šolsko mladino uvajal 
v čebelarsko vedo.

Kakor drugim, tudi njemu vojna ni 
prizanesla. Kot naprednega učitelja so ga 
nameravali odgnati v  kazensko taborišče 
na Poljskem; zato se je umaknil v  Za
greb. Medtem je pa svoje čebele, ki jih  
je  tako zelo ljubil, moral pustiti sam e v  
deželi, kjer je hrumel in uničeval oku
pator.

Po vojni se je spet vrnil v  naš kraj, 
vendar čebelarstva v  prejšnjem obsegu 
ni mogel več obnoviti. Nekaj časa je  če
belar il z manjšim številom  panjev, nato 
mu je pa starost tudi to preprečila.

Tovariš Vadnal je bil med uglednimi 
predstavniki predvojne inteligence; bil je  
aktiven in zaveden Slovenec. Deloval je 
tudi na glasbenem področju, saj je b il 
član pevskega zbora, ustanovil je tambu- 
raški orkester, bil je  član igralske dru
žine. Zbiral je  tudi narodne pesmi in jih  
okrog 300 tudi uglasbil.

Svojo sposobnost in delavnost je ures
ničeval na različnih področjih družbene
ga dela. Leta 1901 je  v  našem kraju usta
novil knjižnico in bralsko društvo in obo
je vodil več kot pol stoletja. Zbiral je tudi 
mladino, jo vključeval v telovadna dru
štva in jo vzgajal v  narodni zavesti. D e
loval je  tudi v  organizaciji Rdečega kri
ža. Leta 1970 je prejel tudi najvišje pri
znanje zveznega odbora RK — zlati znak.

Kot aktiven in m arljiv čebelar je  pa do
bil priznanje Antona Janše I. stopnje.

Želimo mu miren zasluženi počitek — 
ohranili ga bomo v  trajnem spominu.

Čebelarsko društvo 
Dobova — Kapele

RUDOLF PUSTNIK

V vrste čebelarjev je 
spet posegla usoda, ki
je  15. 2. 1982 iztrgala 
čebelarja Rudija Pust- 
nika iz družine Mežica.

Rudi Pustnik je bil
znan daleč naokoli, ne
samo kot napreden 
kmet, tem več tudi kot 
človek, ki zna narediti 
vse.

Rodil se je 4. aprila 1911 v  Mežici kot 
kmečki sin. 2 e  kot otrok se je bavil s 
čebelami. Pomagal je očetu, ki je čebe- 
laril s 600 panji — večinoma kranjiči. 
Zelo zgodaj je  spoznal, da je potrebno 
čebele prevažati s paše na pašo in iskal 
je najprimernejši panj za prevoz. Pre
izkušal je razne panje, jih  izpopolnjeval 
in nazadnje čebelaril v AZ panjih, ki jih  
je izdeloval sam in zalagal z njimi če
belarje v  naši dolini. Na veliko pa jih
je pošiljal tudi v  Dalmacijo. V svoji 
vzorni delavnici je izdeloval praktično 
vso čebelarsko opremo. Poleg tega, da 
je kmetoval na vzorno urejeni kmetiji, 
je bil zaposlen tudi v  rudniku Mežica 
kot orodjar. Da je vse to zmogel, si je 
nabavil stroje ali pa jih izdelal sam. 
Obdarjen z naravno inteligenco in v e 
likim smislom za inovacije, je neumor
no, s pridnostjo čebele kmetoval in če
belaril. S širokim nasmehom in hudo
mušnimi očmi je učil mlade čebelarje: 
»Življenja se moraš učiti pri čebelah!« 
Bil je dolgoletni odbornik pred vojno 
in po njej in je veliko prispeval za raz
voj čebelarstva v našem kraju.

Da so njegovo delo in strokovno zna
nje visoko cenili, nam dokazujejo odli
kovanja in priznanja, ki jih je prejel za 
delo pri rudniku Mežica kakor tudi na 
kmetijskem  področju. Za svoje čebelar
sko delo pa je prejel red Antona Janše
III. in II. stopnje in več priznanj od dru
štva za Mežiško dolino in družine Me
žica.

Rudija ni več med nami, spomin nanj 
pa bo ostal še dolgo med čebelarji, prav 
posebno še med njegovimi prijatelji.
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Za njegovo prizadevanje in opravlje
no delo na področju čebelarstva mu iz
rekamo prisrčno zahvalo, ženi in nje
govi družini pa naše iskreno sožalje.

Čebelarsko društvo Mežica

BERTONCELJ

V juniju mesecu — 
sredi naj večjega razvo
ja čebeljih družin — 
smo se čebelarji CD 
Radovljica poslovili od 
prizadevnega in aktiv
nega člana Jožeta Ber
tonclja.

Jože je čebelaril več 
kot 30 let in je bil od 
leta 1971 do svoje smrti 

aktiven član nadzornega odbora ČD Ra
dovljica, za kar mu je bilo podeljeno pri
znanje — red Antona Janše II. stopnje.

Z njegovo smrtjo smo izgubili vest
nega čebelarja in dobrega delavca v  če
belarski družini Radovljica, kjer je ak
tivno sodeloval in s svojim  delom pri
pomogel k boljšemu delovanju čebe
larske organizacije.

Jože Bertoncelj je ob ustanavljanju  
čebelarskega muzeja Radovljica aktivno 
sodeloval pri zbiranju čebelarskih pri
pomočkov muzejske vrednosti, katere so

pri čebelarjenju uporabljali naši pred
niki in je poleg drugih tudi njegova za
sluga, da so se ohranili zanamcem kot 
prikaz načina in razvoja čebelarstva na 
Gorenjskem.

Dragi Jože!
Naj bo tvoj poslednji dom vedno ob

dan s cvetjem, ki ga bodo obletavale 
tvoje čebelice in nabirale sokove za po
rajanje novega življenja in naj ti bo lah
ka gorenjska zemlja!

Čebelarska družina Radovljica

FRANC ABRAM

Po dolgotrajni in kruti bolezni nas je 
za vedno zapustil naš dolgoletni član 
Franc Abram. Čebelaril je od rane m la
dosti z 20 A 2  panji. Bil je vztrajen in 
zvest član CD Ilirska Bistrica. Med če
belarji je gojil pravo čebelarsko tova
rištvo. Pogrešali smo ga tudi na letnem  
občnem zboru društva, saj se ga zaradi 
bolezni ni mogel udeležiti. Nismo pri
čakovali, da je tako hudo, zato nas je 
novica o njegovi smrti toliko bolj pri
zadela. K zadnjemu počitku ga je  po
spremilo mnogo čebelarjev in drugih. 
Upamo, da bo njegovo delo pri čebelah 
nadaljeval njegov sin. Dragi Tone, po
čivaj v miru!

Svojcem izrekamo iskreno sožalje.
CD II. Bistrica

JOŽE

OGLASI

Kupim Sodobno čebelarstvo I. del. Hočevar Peter, Rašiška 5, Ljubljana.

Kupim vago za pod panj. Holzbauer Dušan, Bognarjeva pot 16, Ljubljana.

Prodam 10 starih naseljenih A2 panjev na devet satov. Vse m atice so letošnje 
in vzrejene iz najboljših medarjev. Franc Gradišar, Prešernova 25, 61310 Ribnica.

Prodam deset novih A2 panjev na 10 satov, domače ročne izdelave. Informacije 
na tel. 068 84 938 od 18. do 19. ure.

Prodam tovorni avto TAM 620 BL preurejen za prevoz 48 AZ panjev. Dajatve 
plačane do oktobra 1983. Informacije na tel. 066 23 223, Ivan Božič, Sermin 2, Koper.
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TOM’S  INDUSTRIES
TOVARNA STROJEV IN NAPRAV 
A-9061 CELOVEC —  Wölfnitz 
F elsenschm iedgasse 19

Želimo vas seznaniti, da smo v Celovcu (Avstrija) ustanovili novo pod
jetje, ki bo oskrbovalo evropsko tržišče z znanimi valjčnimi stroji za 
izdelavo satnic in bo zastopalo znano ameriško podjetje za izdelavo 
čebelarske opreme

TOM’S INDUSTRIES
El Cajon, California, ZDA

Naše avstrijsko podjetje bo opravljalo tudi popravila in bo leta 1983 
začelo z lastno proizvodnjo valjčnih strojev za izdelavo satnic. Na zalogi 
imamo osnovne izvedbe TOM'S strojev za izdelavo satnic:

Dolžina valja 330 mm

Premer valjev 115 mm

Valji so ponikljani

Izdelujemo lahko naslednje 
velikosti satnic:
LR, A 2, DADANT BLATT 
mere 500 X 220 mm

Pogon: motor 220V ali 
110 V +  pretvornik napetosti

Teža: 55 kg

Cena: osnovni model — širina valjev 330 mm — 41.500 Sch 
Cena velja za Celovec, brez carine in prometnega davka ter brez pre
voznih stroškov.
Osnovni model imamo na zalogi in si ga lahko ogledate.
Dobava je možna takoj, možen je tudi osebni prevzem.

Po naročilu je možna tudi izdelava valjev do 750 mm dolžine. Cas do
bave je 10 do 12 tednov.

Obiščite nas ali pa zahtevajte prospekte.
Zagotavljamo vam hitro in dobro postrežbo.
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E,
S P E C I A L N A  T R G O V I N A  ZA S O D O B N O  
Č E B E L A R S T V O  Telefon (04222) 42286
A - 9061 CELOVEC - Wölfnitz - Fe lsenschm ied
g a s s e  IS f a  Ö ST E R R E IC H -R E PR Ä SE N T A N Z

fils
B P. n ' 2 - 45450 FAY-AUX-LOGES 

Telefon iz Jugoslavije: 9943-4222-42286 m
POTOPNI GRELEC ZA MED, VOSEK IN VODO
2 izvedbi:
220 V 1800 W 1950 Sch 220 V 2200 W 2170 Sch
Premer potopnega grelca: 0  =  150mm 
Termostat je vgrajen v držalo. Možnost regulacije od 0“ C 
do 100» C.
Izvedba:
Držalo je iz umetne snovi, grelec iz aluminija.
Dobava je možna takoj.

NOVO — PREŠA ZA SATNICE IZ LITEGA ŽELEZA
S to novo prešo za satnice, ki je hlajena z vodo, 
lahko izdelamo satnice vseh dimenzij in ni po
trebno rezati satnice.
Na zalogi imamo več vrst preš za satnice. Neka
tere vrste lahko dobimo takoj.
350 X 200 mm 4420 Sch
390 X 195 mm 4420 Sch
390 X 235 mm 4650 Sch
420 X 205 mm 4650 Sch
420 X 260 mm 5250 Sch
400 X 300 mm 5560 Soh

Zgoraj navedene mere preš pa lahko dobavimo takoj ali pa najkasneje 
v desetih dneh.
Cene:
V gornje cene je vključen tudi 18 °/o prometni davek in veljajo za Celo
vec brez prevoznih stroškov in carinskih dajatev. Pri nakupu nad 
1000 Sch vam vrnemo znesek prometnega davka. Pri osebnem nakupu 
vam damo 5 °/o popust. Ob sobotah imamo odprto ves dan, ostale dneve 
pa od 7. do 19. ure.
Dobava:
Prosimo vas, da nam sporočite vnaprej, kaj želite kupiti, ker vam bomo 
v tem primeru ob vašem obisku lahko ustregli in ponudili zaželene 
izdelke.

E. M. FUCHS



NOVO IZŠEL JE NOVO

ZBORNIK 
REFERATOV 
9. KONGRESA 
ČEBELARJEV 
JUGOSLAVIJE

ki je  bil 1979. leta v Osijeku

CENA ZBORNIKA JE 200.— DIN

Zbornik plačajte na žiro račun Zveze čebelarskih društev Slove
nije, C ankarjeva 3, L jubljana ZR 50101-678-48636 
Na položnico napišite vaš točen naslov in namen vplačila.
Zbornik vam bomo poslali po pošti.

ZCDS

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v m esccu
Iz d a ja  ga Z veza  če b e la rsk ih  d ru š te v  za S lov en ijo  v L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210 992. 
I z d a ja te ljsk i sv e t:  D ušan  Š v a ra , p re d se d n ik ; č la n i: F ra n c  M ag ajn a , M a rtin  M enceJ, Ja n e z  M ihe
lič, F an i O so jn ik , A. M a rija  S edej, Jo šk o  Š la n d e r  in  Ja n e z  T erlep .
U red n išk i o d b o r: Ja n e z  M ihelič, D ušan Š v a ra , Jo že  B a b n ik , L ojze K aste lic , M artin  M enceJ, 
F ra n c  Ja v o rn ik , F ra n č e k  Sivic.
O dgovorn i u re d n ik :  D ušan Š vara  
G lavn i u re d n ik :  Ja n ez  M ihelič p ro f.
L e k to r: p ro f. D an ica  B iz jak
G lavni in o dgovorn i u re d n ik  B ilten a  — H p M cdcx — B oris S lavec.
L e tn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  400.—, za tu jin o  500.—, za č lan e  č e b e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih  
re p u b lik  400.— d in a r je v . C ena za posam ezno  š te v ilk o  Je 40.— d in a r je v  za  tu j in o  50.— d in a r je v . 
O dpovedi m ed  le tom  ne upoštev am o . R ek lam n i o g las i: ce la  s tr a n  — 6000 d in , pol s tra n i  — 3300 
d in , č e tr t  s tra n i  — 2000 d in . T r ik ra tn a  za p o re d n a  o b ja v a  20 '/o p o p u sta . S p lošn i o g las i: beseda  
10 d in a r je v . Č lani im ajo  p rav ico  do eneg a  b re z p la č n e g a  og lasa v tek o čem  le tu , do 20 besed. 
Za v sa k o  n a s le d n jo  besedo  d o p lača jo  po v e lja v n i ta r if i  10 d in a r je v . Č la n a rin a  zn aša  300.— din 
in  2 d in  od p a n ja , s č la n a r in o  je  p lačan  tu d i S lovensk i čeb e la r .
S t. žiro  ra č u n a  p r i  SDK v L ju b lja n i, M ik lošičeva  c .: 50101-678-48636.
D evizni ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943.
R ev ijo  so f in a n c ira  RSS.
P o  m n e n ju  re p u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za p ro sv e to  ln  k u ltu ro  š t. 421-1/74 Je g lasilo  op ro ščen o  
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  pro izvodov .
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a  v 8.100 izvod ih .
R okopisov ne v račam o .


